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مردم

گفت و گو

خانه  را همه ايرانى ها ديده اند، اما افراد كمى درباره اش 
اطلاعاتى دارند

پشت اسكناس دو تومنى!

يكى از عكس هايى كه هيچ وقت كســى به آن توجه نمى كند، تصاويرى 
است كه روى پول ها چاپ مى شود. ما ايرانى ها اين قدر درگير بالا و پايين 
شدن ارزش پولمان هســتيم، كه اصلاً كار نداريم پشت و روى پول چه 
چيزى چاپ كرده اند. مگر اين كه جنجالى درباره آن عكس ها به پا شــود 
كه وقتى پول دستمان مى دهند، تصوير رويش را با دقت نگاه كنيم. خانه 
آقا زاده ابركوه يزد را احتمالاً پشت اسكناس دو هزار تومانى ديده ايد. البته 
تا چندسال پيش همه فكر مى كردند كه فقط نقش چند بادگير در شهر 
يزد را روى پول انداخته اند، تا اين كه مسئول شيرپاك خورده اى در بانك 
مركزى پيدا شد و دستور داد كه اسم خانه را هم بنويسند؛ خانه اى كه از 
قضا فرنگى ها آن را بيشتر از خودمان مى شناسند و روزنامه گاردين آن را 

در صدر فهرست مكان هايى كه در ايران بايد ديد قرارداده است.

  عمارت حاج حسين ابرقويى
در شــهر ابركوه استان يزد و ميان كوچه پســكوچه هايى با ديوار هاى 
كاهگلى، درســت در ميان محل قديمى دروازه ميدان، خانه زيبايى قرار 
دارد؛ خانه اى قديمى با بادگيرى زيبا كه هر جايى نمى توانيد نظيرش را 
ببينيد. اين خانه كه «خانه آقازاده» نام دارد، حدود سال 1157 خورشيدى، 
به سفارش حاج حسين ابرقويى، از ثروتمندان شهر ابركوه بنا شد؛ خانه اى 
با مساحت 820 مترمربع در زمينى به مساحت 1500 مترمربع كه تمام 
شهرتش را مديون شاهكار بالاى سرش است؛ بادگيرى دو طبقه و بسيار 
زيبا كه در بافت قديمى قد برافراشته و خودنمايى مى كند. به محض ورود 
به اين خانه زيبا از يك دالان عبور كرده و به حياط زيبايى مى رسيم كه 
با قلوه سنگ هاى صاف سنگفرش شده است. حوض مستطيلى در مركز 
حياط صفاى خاصى به خانه بخشيده است؛ اما مسحور اين حوض نشويد 
و سرتان را بالا بگيريد تا خانه دو طبقه اى را ببينيد كه با پنجره هاى ارسى 
و شيشه هاى رنگى مزين شده و تاج پادشاهى دو طبقه اى به نام بادگير بر 
سر دارد كه در كنار كلاه فرنگى خانه تركيب زيبايى را پديد آورده است.

 

 معمارى خاص!
خانه آقازاده، بنايى دو طبقه است مانند ساير خانه هايى كه در بخش هاى 
كويرى ايران ســاخته مى شوند و از مصالح بومى مثل خشت و آجر بهره 
گرفته است. همچنين براى تزييناتِ خانه، درها و پنجره ها از چوب و براى 
گچبرى ها از ملات گچ استفاده شده است. سردر ورودى بنا در ضلع شمال 
غربى آن قرار گرفته و از طريق دالانى به گوشــه حياط راه پيدا مى كند. 
خانه مثل ساير خانه هاى ساخته شده در مناطق كويرى داراى يك حياط 
دلباز است و وسط آن يك حوض سنگى بزرگ وجود دارد. در سه جهت 
حياط، اتاق ها و بخش هاى مختلف خانه ســاخته شده. اين امر به جهت 
اســتفاده از بخش هاى مختلف خانه در فصول مختلف انجام شده است. 
چرا كه در هر فصل جهت تابش نور خورشيد تغيير كرده و يك بخش از 
خانه نورگير مى شــود. اتاق جنوبى داراى پنج درى و خيشخان. روى بام 
اتاق بادگيرى وجود دارد كه اين خانه را از تمامى خانه هاى ديگر متمايز 
مى كند، چرا كه بلندترين بادگير ســاخته شده در ايران است. اتاق هاى 

شرقى و غربى نيز به شكل سه درى و پنج درى هستند.
 

 بادگير 18 مترى
مهم ترين بخش خانه آقازاده ابركوه بادگيرهايش است. بادگيرها برج هايى 
هستند كه معمولاً در مناطق كويرى جهت تهويه هوا و بر فراز خانه ساخته 
مى شوند و از نظر معمارى و شكل ظاهرى و كاركرد انواع متفاوتى دارند. 
بادگيرهاى موجود در ايران به سه نوع: اردكانى، كرمانى و يزدى تقسيم 
مى شوند. بادگير يزدى از ساير بادگيرها بزرگ تر و بلندتر بوده و معمولاً 
چهار طرفه يا هشــت طرفه ساخته مى شود. بادگيرهاى شهر يزد بر فراز 
اتاق تابستان نشين كه در ضلع جنوبى خانه قرار دارد، ساخته مى شود و 
اين امر در مورد خانه آقازاده نيز صدق مى كند. بادگير خانه آقازاده همان 
طور كه از محل ساختش پيداست به سبك يزدى ساخته شده و بر فراز 
تالار اصلى قرار گرفته و دو طبقه است. همين امر اين خانه را از بسيارى 
ديگر از خانه هاى مناطق كويرى متمايز مى ســازد. اين بادگير زيبا، 18 
متر ارتفاع و 18 مترمربع مســاحت و 19 دريچه تنظيم جريان هوا دارد. 
اين بادگير به شــكلى دقيق مهندسى شده تا حتى زمانى كه باد چندان 

نمى وزد، عمل تهويه اتاق را انجام مى دهد
 

 اتاق هايى براى 4 فصل سال
خانه آقازاده شــامل چندين اتاق پنج درى و ســه درى است كه در دو 
طبقه قرار گرفته اند. اتاق تابستان نشين اين بنا در بخش جنوبى حياط 
قرار گرفته تا در تابستان از تابش مستقيم آفتاب در امان بماند. در بخش 
ورودى اين اتاق ايوان وجود دارد كه يك فضاى نيمه باز است. اين ايوان 
هم مثل ساير خانه هاى ساخته شده در مناطق كويرى جز در مواقع بسيار 
سرد سال مهم ترين فضاى زندگى در خانه بوده اند. تزيينات اين بخش از 
اتــاق به خاطر باز بودن فضا و قرارگرفتن در معرض گرد و غبار، معمولاً 

ساده تر از بخش هاى ديگر است. بادگير بر فراز اين اتاق قرار دارد.
اتاق خيشخان (دار آفرين) هم در كنار اتاق تابستانه بوده و سقف آن داراى 
نورگيرى تحت عنوان خيشخان است. خيشخان را با حصير، سفال و يا 

بوته هاى خاردار مى پوشاندند و بر آن آب مى پاشيدند تا اتاق خنك شود.

روايتى از «كافه دانتيسم» كه 38 نفر از بچه هاى «سندروم داون» و «اوتيسم» را شاغل كرده است

متفاوت ترين كافه ايران
 مردم/ عباسعلى سپاهى يونسى   ارديبهشت امسال بود كه خبر راه اندازى 
«كافه دانتيسم» پخش شد؛ كافه اى كه «آيلين آگاهى» با تجربه نزديك به 
دو دهه آموزش بچه هاى داون و اوتيسم راه انداخته بود و همه كاركنانش را 
همين بچه ها تشكيل مى دادند. گام اول كافه خيلى سفت و محكم برداشته 

شد، با تبليغات اولِ كار، كم كم سلبريتى ها آمدند و با آمدن آن ها پاى مردم 
هم به كافه باز شــد؛ رونقى كه اجازه مى داد آيلين به كلى از بچه ها حقوق 
خوب بدهد. بعدها اما كم كم ورق برگشت و مشكلاتى پيش آمد كه كافه را 
از آن رونق سابق انداخت؛ مشكلاتى كه هر چند كافه را تا احتمال تعطيلى 

پيش برد، اما موج دوباره اى را ايجاد كرد كه رونق را به كافه برگرداند. «آيلين 
آگاهى» پشت ميز مصاحبه صفحه مردم از همه اين اتفاقات مى گويد؛ ميز 
مصاحبه اى كه در خيابان ونك تهران، وسط پاساژ آينه و داخل كافه دانتيسم 

پهن شده است.

10

  ايده راه اندازى كافه دانتيسم از كجا آمد؟
من 17 سال است معلم بچه هاى داراى اختلالات 
روانى مانند سندروم داون و اوتيسم هستم. 6 سال 
هم مى شــود كه با بچه ها كنســرت هاى حرفه اى 
برگــزار مى كنيم و تا امروز بيــش از 200 اجرا در 
فرهنگســراها و ديگــر مراكز تهــران و برخى از 
شهرستان ها داشته ايم. در اين 6 سال كه به شكل 
حرفه اى با بچه ها كنسرت برگزار مى كنيم، متوجه 
واقعيتى شــدم. ديدم بعد از اجراى هر كنســرت، 
بچه ها دچار استرس مى شوند. وقتى هم كه ماجرا 
را پيگيرى كردم، به اين نتيجه رسيدم كه بچه ها با 
خودشان فكر مى كنند در كنسرت بعدى خواهند 
بود يا نه. مثلاً مى گفتند چرا من در اين كنســرت 
نبودم يا مى پرسيدند ممكن است در كنسرت بعدى 
باز هم باشم؟ اين پرسش ها از طرف بچه ها من را به 
اين نتيجه رساند كه اين بچه ها با بودن و ديده شدن 
در جامعه احســاس خوشايندى دارند و اگر بدانند 
ديده نمى شوند، دچار اضطراب مى شوند. اين ماجرا 
سبب شــد به راهكارهاى حضور بچه ها در جامعه 
فكر كنم، آن هم نه در حد اجراى يك كنســرت، 
بلكه حضور دائمى در بين مردم. براى همين فكر 
كردم كه چه كارهايى هست كه اين بچه ها بتوانند 
انجــام بدهند. ديدم متأســفانه در ايران بچه هاى 
سندروم داون و اوتيسم در كارهاى محدودى وارد 
شده اند. مثلاً يك نفر توانسته وارد كار در كارخانه اى 

شود يا يكى از آن ها توانسته به مغازه پدرش برود 
و آنجا كار كند. در نتيجه ليستى از كارهايى تهيه 
كردم كه بچه ها مى توانستند انجام دهند. در بين 
همــه اين كارهــا هم به كار در كافه رســيدم كه 

مى توانست سخت ترين كار براى بچه ها باشد.

  و چــرا ســخت ترين كار را براى بچه ها 
انتخاب كرديد؟

چون مى خواستم به مردم نشان بدهم اين بچه ها 
مى توانند حتى ســخت ترين كارهــا را هم انجام 
بدهند. وقتى اين ها مى توانند قطعات بسيار مشكل 
موســيقى از نوازندگانى مثل موتزارت يا بتهون و 
ديگران را اجرا كننــد، چرا نتوانند يك كافه اداره 
كنند؟ اين بود كه سال 1395 به بهزيستى مراجعه 
كــردم و مجوز اين كار را گرفتــم. البته به خاطر 
گرفتارى هايى راه اندازى كافه دو ســالى به تعويق 
افتاد و بالاخره امســال در ارديبهشــت به نتيجه 
رســيديم. البته قبل از افتتاح دوباره به ســازمان 
مراجعه كردم و گفتم كه از نظر مالى توانايى لازم را 
ندارم. پاسخ آن ها هم اين بود كه پول پيش اجاره 
كافه را پرداخت مى كنند و حتى گفتند در خريد 
وســايل هم كمك مى كنيم و نمى گذاريم اجاره 
هم عقب بماند. حرف آن ها اين بود كه چون شما 
بچه هاى ما را حمايت مى كنيد، ما هم همه جوره از 
شما حمايت مى كنيم. خب با اين حرف ها بود كه 

من با همراهى هفت، هشت تا از خانواده ها دنبال 
مكان خوبى گشــتيم و اينجا را پيدا كرديم. البته 
درباره مكان كافه هم با سازمان مشورت كرديم و 
آن ها هم قبول كردند و گفتند خوب است. حتى 
گفتنــد بعد از اينكه مكان كافه را بگيريد، پول به 
حساب شما واريز مى شود. براى همين من هم از 
هر خانواده سه، چهار ميليون تومان كمك گرفتم و 
با اين كمك ها توانستيم مكان كافه را اجاره كنيم. 
با همين اميدوارى هم كافه شــروع به كار كرد و 
افتتاح شد. روز افتتاح هم سيل دوربين ها و آدم ها 
و رسانه ها بود كه به كافه مى آمدند. در همان روز از 
طرف سازمان به من گفتند شما جلوى دوربين ها 
بگوييد كه با كمك سازمان اين اتفاق رقم خورده 

اســت. من هم همان كار را كــردم. حتى گفتند 
پروســه ادارى دادن پول تــا دو هفته ديگر تمام 
مى شود. من همه اين موارد را بيان كردم، ولى بعد 
از افتتاح كافه به ازاى هر كدام از بچه ها سه ميليون 
تومان به حســاب خانواده هاى آن ها واريز كردند؛ 
اتفاقى كه هم ســبب اختلاف در شروع كار كافه 
شد و هم موجب شد كه عملاً پولى به دست من 
نرسد. اين بود كه به سازمان گفتم كار شما درست 
نبوده و فقط 27 ميليون تومان به حساب 9 نفر از 
بچه ها واريز كرده ايد، در حالى كه من 70 ميليون 
تومان پول پيش داده ام و ماهى يك ميليون و 800 
هزار تومان هم كرايه. البته متأسفانه ديگر جوابى 

به من ندادند. 

  ولى اميد داشتيد كه اين هزينه ها از كافه 
دربيايد؟

ببينيد، بعد از اين قضايا من ماندم و خانواده هايى 
كه پول را برداشــتند و رفتند، چون از نظر آن ها 
پول به حساب فرزندانشان ريخته شده بود. البته 
اگر ســازمان آن 27 ميليون تومان را به خود من 
هم پرداخت مى كرد، بازهم حتى پول پيش كافه 
نمى شد. اين بود كه تلاش كردم خودم به تنهايى 
ادامــه بدهم. از طرفــى 190 خانــواده آمدند و 
خواستند كه بچه هايشان در كافه كار كنند، اما من 
تنها توانستم 38 نفر را به كافه بياورم. از همان روز 

اول هم به بچه ها گفتم من به شما بالاتر از تعرفه 
اداره كار حقوق مى دهم. البته روزهاى اول اوضاع 
خوب بود، كافه مشترى زيادى داشت، سلبريتى ها 
هم مى آمدند و مردم هم به هواى اين افراد به كافه 
رفت و آمد داشــتند، ولى مدتى بعد كار به شكلى 
پيش رفت كــه من بايد جايى ديگر كار مى كردم 
و از پولى كه به دست مى آوردم، هزينه اجاره كافه 
يا حقوق بچه ها را مى دادم. اين طور شد كه در دو 
ماه گذشــته نزديك يازده ميليون تومان از جيبم 

هزينه كردم. 

  براى همين است كه خبر احتمال تعطيلى 
كافه پخش شده؟

راستش را بخواهيد هدف من از راه اندازى كافه اين 
بود كه حتى شده دو نفر از اين بچه ها بعد از مدتى 
كار را ياد بگيرند و مســتقل شوند، ولى همانطور 
كه گفتم ما حمايت نشــديم و چون واقعاً زندگى 
شــخصى ام هم تحت تأثير قرار گرفته بود، از چند 
هفته قبل درباره وضعيت كافه اطلاع رسانى كردم 
و گفتم كه اگر كار به اين شكل پيش برود، كافه را 
جمع مى كنم. البته خدا را شكر بعد از اطلاع رسانى، 
مردم كمك كردند و خوشــبختانه حدود يكى دو 
هفته اى مى شود كه كافه دوباره رونق گرفته. البته 
ترس من اين اســت كه اين يك سونامى باشد و 

دوباره سريع تمام شود.

برش

هدف من از راه اندازى كافه اين بود 
كه حتى شده دو نفر از اين بچه ها 
مستقل شوند، ولى حمايت نشديم 
و چون واقعاً زندگى شخصى ام هم 
تحت تأثير قرار گرفته بود، از چند 
هفته قبــل دربــاره وضعيت كافه 
اطلاع رســانى كردم و گفتم كه اگر 
كار به اين شــكل پيش برود، كافه 

را جمع مى كنم

به روايت تصوير

  شــما گفتيد كه كار با بچه هاى سندروم داون و 
اوتيسم را 17سال پيش شروع كرديد. اصلاً چطور شد 

سراغ اين بچه ها رفتيد؟
يكى از بســتگان ما در مدرســه دخترانه  كودكان استثنايى 
مشغول به كار بود. در آن مدرسه آقايى هم بود كه به بچه ها 
موسيقى ياد مى داد. در يكى از مراسم ها قرار بود ايشان برنامه 
اجرا كند، اما شــبانه اطلاع داده بود كــه به علت گرفتارى 
نمى تواند در برنامه شــركت كند. اين طور بود كه به ياد من 
افتاده بودند. خلاصه روز مراسم رفتم و برنامه اجرا شد. بعد از 
آن اجرا كسانى كه از اداره آموزش و پرورش براى شركت در 
برنامه آمده بودند، گفتند چرا وقتى خانم هست، يك آقا در 
جمع بچه ها موسيقى اجرا كند؟ اين جورى شد كه مدرسه به 

پيشنهاد اداره، از من خواست با بچه ها كار كنم.

  و اين آشنايى بعد از 17سال شما را به سمت شروع 
كار اقتصادى همراه با بچه ها كشــاند. در شروع ترس 
نداشتيد كه موفق نشويد؟ يعنى كسى به شما نگفت 

كه اين كار را شروع نكن؟
حقيقتش را بخواهيد من با كسى مشورت نكردم، چون ايده اى 
بود كه دوست داشتم حتماً آن را عملى بكنم. اصلاً هم به اين 
فكر نكردم كه موفق خواهم شــد يا نه. البته با قول سازمان 

بهزيستى خيلى اميدوار شدم كه حتماً موفق خواهم شد.

 انتخاب بچه ها براى كار در كافه به چه شكل انجام شد. 

چون گفتيد كه تعداد زيادى متقاضى كار در كافه بودند؟
تعدادى كه در شــروع انتخاب شــدند شاگردهاى موسيقى 
خــودم بودند. در كنار بچه هاى خودم، پدر و مادرهايى بودند 
كه دوســت داشتند بچه  هايشان در كافه مشغول شوند، ولى 
مشكل اين بود كه من شناختى از خلق و خو و روحيات اين 
بچه ها نداشتم. براى همين به آن ها گفتم كه اين بچه ها بايد 

يك ماه در كنار بچه هاى خودمان باشند.

  كارى هم براى آموزش بچه ها انجام شده است؟
بله. مثلاً بچه اى داريم كه دو ســال پخت شيرينى را آموزش 
ديده و مى تواند شــيرينى بپزد. غير از اين هم براى آموزش 
كافه دارى بچه ها، دوستى كه در مالزى كار مى كند به كمك 

ما آمد. الان هم يك نفر در اين بخش به ما كمك مى كند.

  چنــد درصــد كار را بچه ها و چنــد درصد را 
بزرگ ترهايى كه كنار آن ها هستند، انجام مى دهند؟

بچه ها از 9 صبح كارشان را در شيفت هاى سه ساعته شروع 
مى كنند. البته اگر كسى توانايى بيشترى داشت و خسته نشد، 
مى تواند 6 ساعت كار كند. در روزهاى اول هم بچه ها با چاى 
درست كردن كارشان را شروع مى كردند و وقتى در اين بخش 
به توانايى مى رسيدند، سراغ درست كردن شيرموز مى رفتند. 
به همين ترتيب كارها را ياد مى گرفتند تا جايى كه مثلاً الان 
يكى از بچه هاى اوتيسم صندوقدار شده يا مدير داخلى كافه 

است. 

  به طور معمول هم راه اندازى يك كافه كار آسانى 
نيست، ولى شما اين كار را با شرايط خيلى خاص انجام 
داديد. نگران نبوديد بچه ها نتوانند مسئوليتى را كه به 

عهده دارند، انجام دهند؟
نه، در اين زمينه نگرانى و دغدغه اى نداشتم. اصلاً مى خواستم با 
راه اندازى اين كافه توانايى اين بچه ها را به مردم هم نشان بدهم. 
بعضى از اين بچه ها كه به شكل بسيار حرفه اى موسيقى اجرا 
مى كنند بچه هايى بودند كه مدارس آن ها را نپذيرفته بودند. ما 
بچه هايى داريم كه سواد خواندن و نوشتن ندارد، اما مى تواند هر 

قطعه موسيقى را كه جلويش بگذاريد، اجرا كند. 

  از طرفى يكى ديگر از وجوه كار شــما استقبال 
مشتريان است. تحليل خودتان از اينكه كافه نتوانست 

آن استقبال روزهاى اول را داشته باشد، چيست؟
كافــه را كه افتتاح كرديــم، دو هفته بعد همزمان شــد با 
مــاه رمضان. بعــد از آن هم يكى دو هفته طول كشــيد تا 
اطلاع رسانى شود كه ما دوباره به كافه برگشته ايم. بعد از اين 
ماجراها هم با تغييراتى در نحوه كار پاساژى كه كافه آنجاست 
مواجه شديم. مثلاً تصميم گرفتند همه جمعه ها و ايام تعطيل، 
پاساژ را تعطيل كنند. اين اتفاقات باعث شد ما روزهاى تعطيل 

را كه مى توانست روز آمدن مشترى باشد، از دست بدهيم.

  با اين وجود از راه اندازى كافه پشيمان نيستيد؟
نه. فقط مشكل من اين است كه پس اندازى ندارم تا بتوانم تا 

ريال آخر آن را براى ادامه كار كافه هزينه كنم.

  به نظر خودتان چه كارى بايــد انجام داد كه اين 
نگرانى كه هنوز ته ذهن شما براى ادامه كار كافه وجود 

دارد از بين برود؟
انتظار من از مردم اين است كه وقتى مى بينند چنين كارى 
بــراى اولين بار در ايران راه افتاده، پيگير ماجرا باشــند. من 
نمى گويم كه به ما كمك مالى كنيد، اما پيگير مسائل اين كافه 
باشيد. وقتى ما دو روز در اينستا فيلم نمى گذاريم، بعضى ها 
پيگير مى شوند. همين پيگير شدن دلخوشى ماست. روزى كه 
من به برنامه «ماه عسل» دعوت شدم با اين استدلال بود كه 
كار كردن در كافه دانتيسم؛ يعنى خاطرات متفاوت و مختلف. 
بچه ها هر روز شيرين كارى هاى خاص خودشان را دارند. مثلاً 
به يكى از بچه هاى كافه، مديريت داخلى را واگذار كرده بودم. 
بعد از آن روز متوجه شدم بقيه بچه ها او را كنار مى كشند و 
از او مى پرســند چه كار كرده كه مدير شده؟ آن طفلك هم 
نمى توانســت به درستى توضيح بدهد. بعد متوجه شدم كه 
او در توضيح گفته به حرف هــاى خانم آگاهى گوش داده ام 
و ظرف ها را هم درســت شسته ام! بعد از مدتى متوجه شدم 
تعــدادى از بچه ها به فرمان او درآمده اند. مثلاً مى ديدم يكى 
از بچه ها پنج بار شيشه ها را تميز مى كند. وقتى از او علت را 
پرسيدم،  گفت: «مدير داخلى از من خواسته اين كار را بكنم.» 
مدير داخلى هم در توضيح اين دســتورش مى گفت: «حالا 

بگذار اين كارها را بكند تا ديرتر مدير داخلى شود!» 

 «آيلين آگاهى» از 17سال تجربه كار متفاوتش مى گويد

همه كار روى دوش خود بچه هاست 
 هدفم از راه اندازى كافه نشان دادن توان بچه ها بود

موزيسين هايى كه اوتيسم دارند
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با علما

آيت االله نورى همدانى: 
حفظ آمادگى در مقابل دشمنان الزامى است

حوزه: آيت االله نورى همدانى بر 
لزوم حفظ و ارتقاى توان عملياتى 
در مقابل دشــمنان تأكيد كرد و 
گفت: در قرآن كريم تأكيد فراوانى 
شده است كه مسلمانان در برابر 
دشــمنان آمــاده باشــند و اين 
آمادگى را براى مقابله با دشمنان 
حفظ كنند.  اين مرجع تقليد در ديدار رئيس سازمان پدافند غيرعامل با اشاره به 
تأكيدات قرآن در زمينه حفظ آمادگى در مقابل دشمنان، با استناد به سخنانى 
از رسول اكرم(ص) گفت: پيامبر اسلام(ص) در حديثى مى فرمايد كه تمام خير 
و خوبى ها در قدرت نظامى اســت و قدرت اسلامى به جز وجود قدرت نظامى 

محقق نمى شود و از همين جهت حفظ قدرت نظامى بسيار با اهميت است.
وى بيان كرد: نبايد فراموش كنيم كه چند نوع آمادگى وجود دارد؛ اولين آمادگى 
كه بايد حفظ شود، آمادگى تجهيزاتى اســت كه در دنياى كنونى بايد از اين 
لحاظ قدرتمند باشيم. دومين آمادگى از لحاظ مهارتى است كه بايد مهارت هاى 
مختلف را كسب كرد و سومين آمادگى، آگاهى اطلاعاتى است و بايد دشمن را 

زير نظر بگيريم تا از نقشه هاى دشمن آگاه شويم و با آن مقابله كنيم.
آيت االله نورى همدانى يادآور شــد: آمادگى فرهنگى و دينى بسيار مهم است و 
كشور اســلامى از اين جهت يك نقطه قوت نسبت به كشورهاى ديگر دارد و 
اعتقادى كه به اسلام و مبانى دينى در اين كشور وجود دارد، در هيچ كجا ديده 
نمى شود. وى بر لزوم حفظ و ارتقاى توان عملياتى در مقابل دشمنان تأكيد كرد 
و گفــت: بايد در دنياى كنونى آمادگى خود را از جهات مختلف حفظ كنيم تا 
بتوانيم با دشمنان مختلف مقابله كنيم و خداوند نيز يارى دهنده مسلمانان است.
معظم له اظهاركرد: اسلام دين فرهنگ و جهاد است؛ صدا و سيما بايد با سازمان 
پدافند غيرعامل، هماهنگ باشد و دغدغه هاى مختلف در صداوسيما منعكس 

شود تا مردم بدانند و آگاه باشند.

 معارف/ نازلى مروت  «قصه، توپ، رنگ» حكايت 
طلبه جوانى است كه براى ساختن نسلى كتابخوان 
به روستاها سفر كرده و براى بچه ها قصه مى خواند. 

اســماعيل آذرى نــژاد حكايت قصــه خوانى اش را 
در فضاى مجازى براى مــردم روايت و لحظه هاى 
شادمانه اى را كه براى بچه هاى روستا خلق مى كند، 
با مخاطبانش به اشتراك مى گذارد. انتشار تصويرى 
از طلبه قصه گو كه كتاب هاى قصه اش را سوار الاغ 
كرده بود تا از كوهســتان سخت گذر عبور داده و به 
بچه هاى روستايى دور افتاده برساند، آرزوى فعالان 
فرهنگى را كه #كاش_اين_تصوير_جهانى_شود، 
محقق كرد. سرانجام فعاليت هاى فرهنگى آذرى نژاد 
فراتر از ايران معرفى شد و چند وقت پيش روزنامه 
گاردين با اين طلبه جوان و خلاق مصاحبه اى انجام 
داد؛ مصاحبــه اى كه آرزوى كتابخوان شــدن همه 
بچه هاى ايران را توسط يك روحانى دغدغه مند به 

تصوير كشيده بود.
اسماعيل آذرى نژاد اهل استان كهگيلويه و بويراحمد 
و مدرس حوزه است. او پيش از شروع كار قصه گويى، 
در دانشگاه هم تدريس داشته و افزون بر تحصيلات 
حوزوى، در دانشگاه جامعه شناسى و عرفان خوانده 
اســت. آذرى نژاد بيش از 6 ســال اســت كه براى 
بچه هاى روستا قصه خوانى مى كند. او مى گويد: پدر 
و مادرش بيســواد بوده و تنها خواهر او اهل مطالعه 

بوده است.
حجت الاسلام اســماعيل آذرى نژاد در گفت وگو با 
قدس از حال و هواى زندگى با بچه  هاى روســتا و 

قصه گويى براى آن ها مى گويد:
 

 چرا قصه خوانى براى كودكان روستايى براى 
شما جذابيت داشت؟

به بچه هاى روســتا توجه كمترى مى شود و از نظر 
فرهنگى و آموزشــى فراموش شــده هستند. تنها 
مدرســه اســت كه براى آن ها در نظر گرفته شده 
و هيچ برنامه آموزشــى و فرهنگى ديگرى تدارك 
ديده نشــده، اما در شهر ظرفيت  هاى بسيارى براى 
بچه  ها وجــود دارد. من به اين فكــر كردم كه چه 
كارى مى توان براى كودكان و نوجوانان روســتايى 
انجام داد كه ماندگار و اثرگذار باشــد و سبب رشد 
سريع بچه ها شود، يقين داشتم هيچ راهى بهتر از 
كتابخوانى نيست زيرا وقتى فردى از كودكى با كتاب 
مأنوس شود، راه خودش را پيدا مى كند. اين شد كه 
قصه خوانى براى كودكان روســتا را انتخاب كردم و 
اكنون 6 سال است كه هر روز به روستاها مى روم و 

براى بچه ها قصه مى خوانم.

 فقط قصه خوانى داريد؟
هدف ما تنها قصه نيست؛ علاوه بر قصه خوانى بازى با 
توپ و رنگ، گفت وگو با بچه ها، داستان نويسى خلاق 

و نقاشى خلاق را با بچه ها كار مى كنيم به اين اميد 
كه اين بچه ها به رشد و توانايى برسند.

 
*شيوه كار شما با توپ و رنگ چطور است؟

ابزار كار ما «قصه، توپ، رنگ» اســت. قصه را براى 
بچه ها تعريف كــرده و آن ها ضمن درس گرفتن از 
آن با فن قصه گويى آشــنا مى شوند تا بتوانند براى 
ديگر بچه ها و خانواده خود قصه گويى كنند. هدف 
ما اين است كه فرهنگ كتابخوانى در خانواده هاى 
روســتايى غريب نماند، ضمن اينكه با قصه گويى، 
كودك، خود را توانمند و مفيد مى بيند، قصه گويى 
موجب ايجاد فضاى مهربانى بين بچه  ها مى شــود. 
تربيت بچه  هاى قصه گو يكى از برنامه هاى مهم ما در 
اين طرح است. بعد از قصه خوانى، دقايقى به تحليل 
داستان و تبادل نظر بين بچه ها مى گذرد. من به جاى 
اينكه معلم باشم، تسهيل گر انديشيدن بچه ها هستم 
و شــرايط گفت وگو بين بچه ها و فهميدن را فراهم 
مى آورم. به نظر من بچه ها بايد مطالب را كشف كنند 
تا اينكه مطلبى آماده به آن ها گفته شود. بخش ديگر 
فعاليت ما، داستان نويسى خلاق است، به اين صورت 
بچه ها تشــويق به نوشتن مى شوند و ياد مى گيرند 
داستان هايى را كه شنيده اند، در نوشته ها استفاده 

كنند. 
توپ نماد ورزش و بازى است، بازى هاى هدفمندى 

كه به قصد آموزشِ مشاركت در كار انجام مى شود.

 در هدايت بچه ها به داستان نويسى خلاق 
چه اندازه موفق بوديد؟

اين فعاليت ها در همه روستاها انجام مى شود، اما بنا 
به دلايلى ممكن اســت سفر من به برخى روستاها 
چندين مرتبه تكرار شــود. دربــاره اينكه چه اندازه 
خودم را موفق مى بينم، مهم اين اســت كه بچه ها 
فكر كردن و نوشــتن قصه را ياد بگيرند و اين يعنى 
رســيدن به هدف. البته اين نكته را بگويم كه هدف 
من داستان نويس كردن بچه ها نيست، بلكه همين كه 
دست به قلم بشوند و از فكر خود استفاده كنند برايم 
كافى است، اينكه ياد بگيرند مشاهدات و تجربيات 

خود را بنويسند، يعنى به هدف نزديك شده ام.
يكى از مشــكلات براى گســترده  تر كــردن طرح 
قصه خوانى، اين اســت كه نيــروى كمكى و همراه 
ندارم. در حال حاضر 60 روستا را پوشش مى دهيم 
كه در برخى از اين روستاها مربيانى هستند كه با ما 

همراهى مى كنند.

 برخورد مردم و مســئولان با طرح «قصه، 
توپ، رنگ» چطور بود؟ 

واقعيت اين اســت كه نه من از مســئولان كمك 
خواســتم و نه آن ها ســراغ من آمدنــد. 98درصد 
حمايت ها مردمى اســت. بيشتر روستاهايى كه ما 

مى رويم آن قدر فقر مــادى دارند كه كارهايى مثل 
كتابخوانى و قصه گويــى براى آن كارهاى لوكس و 
لاكچرى محســوب مى شــود. اما بچه هاى روستا 
از طرح استقبال خوبى داشــته اند و معمولاً بالاى 
95 درصد بچه  هاى روســتا در قصه خوانى و بازى با 
توپ حاضر مى  شوند، زيرا به دليل محروميت هاى 
فرهنگى، اين گونه كارهــا براى آن ها جذابيت دارد. 
علاوه بر اين چون كارها متنوع است و تنها كتابخوانى 
و قصه گويى نيست، بچه ها جذب مى شوند. اگر سفر 
ما به روستايى در مرتبه دهم يا بيستم باشد همان 
استقبال روز اول وجود دارد، چون سعى مى كنيم كه 

كارها خسته كننده و تكرارى نباشد. 

 چه برنامه اى براى استمرار كار 
در روستاها داريد؟

يكى از برنامه ها براى اســتمرار طرح در روستاها 
كمك گرفتن از خواهران و برادران طلبه اى است 
كه در روستاها زندگى مى كنند، به اين افراد وسايل 
كار تحويل مى شــود تا مربى روستاى خود شوند. 
همچنين در برخى روســتاها دخترانى كه مجبور 
به ترك تحصيل شده اند، حضور دارند كه از آن ها 
نيز براى قصه گويى كمك مى گيريم، همچنين از 
معلمان و مربيان مهدكودك كه در روستاها اقامت 
دارند كمك مى گيريم. امــا مهم ترين بخش كار، 
كمك گرفتن از خود بچه هاســت، ما وســايل در 
اختيار آن ها قرار مى دهيم تا به صورت مشاركتى 
قصه بگويند و بازى كنند. با اين وجود سعى مى كنم 
حداقل ماهى يك مرتبه به هر روستا سركشى كنم 

و با بچه  ها و مربيان آن ها در ارتباط باشم.

 به اهدافى كه بــراى طرح در نظر گرفته 
بوديد، رسيديد؟

برنامه هاى فرهنگى براى انسان ســازى و تربيت، 
زمان بر اســت و ثمــرات آن در درازمــدت ديده 
مى شــود؛ اما همين كه كــودك و نوجوانى دو يا 
سه ســال است با كتابخوانى، نوشتن و فكر كردن 
مأنوس شده نشان دهنده اثرگذارى قصه گويى براى 

بچه هاست. 

 برخى افراد فعاليت شما را «جهاد فرهنگى» 
ناميده اند، شما به اين رويكرد اعتقادى داريد؟

من به كارى كه انجام مى دهم نامى نمى گذارم جز 
كتابخوانى براى بچه ها. من يك طلبه ساده قصه گو 
هستم كه به بچه هاى روستا خدمت مى كنم، همين!

 وظيفه ذاتى روحانيون تبليغ دين است، 
چرا شما سراغ قصه گويى و نمايش فيلم و... 

رفتيد؟
پيامبر(ص) مى فرمايند: «علم را بياموزيد»، اين 
هم نوعى از علم اســت. علــى(ع) مى فرمايند: 
«علم، قدرت اســت» و قدرت مى تواند فرهنگى، 
اجتماعى، سياســى و نظامى باشد. هدف ما هم 
اين اســت كه بچه ها با علم آشنا شوند و قدرت 
فرهنگى كســب كنند. ما فقط ابــزار و راه را به 
آن ها نشان مى دهيم تا قدرت انتخاب پيدا كنند. 
به نظر من عمل به دستور رسول االله(ص) همان 

تبليغ دين است.

چندى پيش مصاحبــه اى با «گاردين» 
داشتيد، چطور شد يك روزنامه غير ايرانى 
سراغ شما آمد، فعاليت هاى فرهنگى شما 

چه جاذبه اى براى آن ها داشت؟
مــن در شــبكه هاى مجازى عضويــت دارم و 
فعاليت هاى روســتا را در آنجا معرفى مى كنم. 
خبرنــگار گاردين صفحات مــن را ديده بود و 
براى معرفى يك فعاليــت فرهنگى متفاوت در 
ايران ايــن مصاحبه را انجــام داد. اينكه علم و 
هنر قصه گويى را به كودكان روســتايى آموزش 
مى دهيم براى خبرنگار جذابيت داشت. اگر در 
هر فعاليت فرهنگى افراط و تفريط نباشد -بدون 
در نظر گرفتن حواشى- مورد توجه همگان قرار 
مى گيرد، مگر كســى كه عناد و ضديت داشته 

باشد.

معارف

گزارش گاردين از طلبه جوانى كه به خاطر قصه خوانى براى بچه ها به پشت كوه  ها سفر مى كند

تصويرى كه جهانى شد

برش

انتشــار تصويرى از طلبه قصه گو 
كــه كتاب هاى قصه اش را ســوار 
الاغ كــرده بــود تا از كوهســتان 
سخت گذر عبور داده و به بچه هاى 
روســتايى دور افتــاده برســاند، 
آرزوى فعــالان فرهنگــى را كــه 
#كاش_اين_تصوير_جهانى_شود، 

محقق كرد

گزارش خبرى

معــارف: غرفه انتشــارات مجمــع جهانى 
اهل بيت(ع) وابسته به جمهورى اسلامى ايران 
در نمايشگاه بين المللى كتاب الجزاير به بهانه 
«تبليغ تشيع» تعطيل شد تا «العربيه» با انتشار 
فيلمى از فرقه هاى گمراه، آن را به مناســك 

شيعيان نسبت دهد!
مديريت نمايشــگاه بين المللى كتاب الجزاير 
اعلام كــرد: فعاليت غرفه انتشــارات مجمع 
جهانــى اهل بيت(ع) در اين نمايشــگاه را به 
دليل مخالفت آن با قانون داخلى نمايشــگاه 

بين المللى كتاب الجزاير منع كرده است.
جمــال فوغالى، رئيس كميتــه كتابخوانى و 
پيگيرى در وزارت فرهنگ الجزاير در اظهاراتى 
به خبرگــزارى الجزاير گفته اســت: اقدام به 
بستن غرفه اين انتشــارات ايرانى پس از آن 
صــورت مى گيرد كه اداره گمــرك با عرضه 
عناوين كتاب هاى اين انتشارات در نمايشگاه 

بين المللى الجزاير مخالفت كرده است.
در ايــن گزارش ادعا شــده اســت كه كتب 
عرضه شــده از سوى انتشارات مجمع جهانى 
اهل بيــت(ع) اغلــب داراى محتوايى دينى با 
گرايــش فرقه گرايانــه و ترويج كننده مذهب 
شيعى است كه ايران با سوءاستفاده از فضاى 
نمايشــگاه بين المللى كتاب الجزاير اقدام به 
عرضه اين قبيل كتاب ها كرده تا مذهب شيعه 
را كه در تعارض با مرجعيت دينى الجزايرى ها 

و هويت كشور است، ترويج كند.
اين درحالى است كه نام كتاب ها پيش از اين 

به مسئولان نمايشگاه ارائه و تأييد شده بود.

 دروغ  پردازى هاى شبكه سعودى العربيه
در كنار اين خبرســازى ها شــبكه «العربيه» 
وابسته به خاندان ســلطنتى آل سعود نيز در 
اقدامى همســو، فيلمى منتشــر كرده كه از 

تعطيلى غرفه ايران در اين نمايشگاه حكايت 
دارد؛ اما از ســويى هم به تفرقه ميان مذاهب 

دامن  زده است.
العربيــه در اين فيلم با دو شــهروند الجزايرى 
صحبــت مى كند كــه آن ها تشــيع را خطرى 
بزرگ براى اسلام مى دانند! همچنين اين شبكه 
تلويزيونى وابسته به آل سعود در پايان اين ويديوى 
كوتاه، تصاويرى از مناسك يكى از فرقه هاى ضاله 

به عنوان عبادت شيعيان جا مى زند!

خطرناك دانستن تشيع و اتهام تحريك آميز 
بودن مذهب شــيعه در حالى مطرح مى شود 
كه اين ايام، كشــور عراق بــا دربرگيرى اهل 
تسنن و تشيع از ميليون ها عاشق اباعبداالله(ع) 
ميزبانى مى كند و حتى اهل سنت اين كشور 
در خادمى دوستداران امام حسين(ع) حضور 

فعال و جدى دارند.

تعطيلى  بهانه  كتاب هايى   عرضه چه 
غرفه ايران بود؟

بر اساس اين گزارش بهانه جويى راهى بود كه 
برگزاركنندگان در پيش گرفتند و در مســير 
اين سنگ اندازى آنان حتى به كتاب «صحيفه 
سجاديه» ايراد گرفتند كه اين اثر نبايد ارسال 

شود! 
دو روز پس از افتتاحيه، مأموران نمايشگاه وارد 
غرفه مجمع شــده و قصد ضبط سه كتاب را 

داشتند كه از يك كتاب به خاطر اصرار يكى 
از خريداران صرف نظر مى شــود و در نهايت 
دو كتاب «نهج البلاغه» و «كشف الغمه» ضبط 

مى شوند. 
اما در روز سوم، مأموران الجزاير به غرفه مجمع 
مراجعه كرده و اعلام مى كنند تا هنگامى كه 
كميته بررسى نظريه خود را اعلام كند، حق 
فروش هيچ كتابى در غرفه ايران وجود ندارد. 
اين وضعيت ادامه يافت و ســرانجام مأموران 
به غرفه يــورش برده و تمام كتاب ها را ضبط 
و غرفــه را تعطيل و پلمب كردند. مســئول 
الجزايرى غرفه ايران نيز چند ساعتى بازداشت 

و سپس آزاد مى شود.
الجزاير از هفته گذشته بيست و سومين دوره 
نمايشگاه بين المللى كتاب را در اين كشور با 
مشاركت 47 كشور افتتاح كرد. اين نمايشگاه 

تا 19 آبان (دهم نوامبر 2018) ادامه دارد.

با وجود تأييد كتاب ها صورت گرفت

تعطيلى غرفه ايران در نمايشگاه كتاب الجزاير و شيطنت كثيف «العربيه»

خبر

دفتر آيت االله اراكى:
هيچ جلسه اى با اعضاى جامعه مدرسين

 براى نامه آيت االله يزدى برگزار نشده است
معارف: در پى ادعاهاى يك فعال رسانه اى مبنى بر اظهار نظر آيت االله محسن 
اراكى درباره نامه آيت االله يزدى به آيت االله شبيرى، دفتر آيت االله اراكى اصل اين 
ادعا را تكذيب كرد. يك عضو دفتر آيت االله اراكى همچنين گفت: هيچ جلسه اى 
بين آقاى يزدى با برخى ديگر از اعضاى جامعه مدرســين براى نامه به آيت االله 
شبيرى برگزار نشده اســت. وى تأكيد كرد كه آيت االله اراكى هيچ پيغامى به 
شــخص خاصى درباره نامه آيت االله يزدى نداشته و اين ادعا نيز همانند ادعاى 

قبلى بى پايه و اساس است.

تشرف بانوى مسيحى به دين اسلام در كرج
معارف: يك بانوى مسيحى تبعه 
كشــور ســوئد با حضور در دفتر 
نماينده ولى فقيه در استان البرز 
پس از قرائت شهادتين در محضر 
آيت االله سيدمحمدمهدى حسينى 
همدانــى، امام جمعه كرج به دين 
مبين اسلام و مكتب تشيع مشرف 
شد. به گزارش دفتر نماينده ولى فقيه در استان البرز «ليندا كاترين» دانشجوى 
حقوق و مقيم كشور سوئد است و پس از آشنايى با ايرانيان مقيم كشور سوئد در 
سفر به ايران تحت تأثير معارف و آموزه هاى آسمانى تشيع قرار گرفت و اسلام 
را برگزيــد. پيش از اين تعداد ديگرى از اتباع خارجى با حضور در دفتر نماينده 

ولى فقيه در استان البرز به دين اسلام مشرف شدند.

بزرگداشت «طاهره صفار زاده» برگزار مى شود
فارس: مديرعامل انجمن مترجمان از برگزارى بزرگداشــت طاهره صفارزاده 

مترجم و قرآن پژوه در ايام هفته كتاب (24 آبان تا يكم آذرماه) خبر داد.
محمدرضا اربابى  عنوان كرد: يكى از برنامه هاى انجمن برگزارى بزرگداشت طاهره 
صفارزاده؛ شــاعر،  پژوهشــگر و مترجم قرآن و بنيان گذار نقد علمى و آموزشى 
ترجمه در ايران اســت كه براى روز 27 آبان سالگرد درگذشت او برنامه هايى در 

نظر گرفته ايم.



ترابى: خوشحالم مقابل استقلال 
سرمان بريده نشد

ورزش: مهدى ترابى پــس از پيروزى تيمش مقابل اســتقلال با گلزنى اين 
بازيكن و صعود به مرحله بعد جام حذفى اظهار كــرد: پس از اخراج بازيكن 
تيم مان خيلى خوب بازى كرديم و مى توانســتيم در وقت هاى معمول بازى 
پيروز شويم اما خوشبختانه در ضربات پنالتى موفق بوديم وبه مرحله بعد صعود 
كرديم. او درباره از دست دادن پنالتى اش در ضربات پنالتى گفت: به هر حال 
از بازيكنان تيم عذرخواهى مى كنم و اميدوارم در بازى هاى بعد جبران كنم. از 
دست دادن پنالتى اتفاق عجيبى نيست.بازيكن سايپا با بيان اينكه خوشحال 
است كه تيمش از داورى ضربه جدى نديده است افزود: چند صحنه مشكوك 

رخ داد اما خوشحالم كه سر تيم مان بريده نشد.

شفر:  زندگى به پايان نرسيده است
ورزش:  وينفرد شفر بعد از حذف استقلال در چارچوب رقابت هاى جام حذفى 
گفت: به سايپا براى صعود به مرحله بعدى تبريك مى گويم. زندگى به پايان 
نرسيده و تمركز ما روى ليگ است و در تعطيلات به دنبال تغييرات خواهيم 
بود تا ببينيم چه كارى مى توانيم انجام دهيم تا بهتر شويم. سرمربى استقلال 
در پايان درباره پنالتى زن هاى استقلال گفت: ما هميشه در تمرينات، پنالتى 
تمرين مى كنيم و حتى وقتى بازى درون تيمى  مســاوى مى شــود، پنالتى 
مى زنيم. دو بازيكن گفتند ما نمى توانيم پنالتى بزنيم و ما نمى توانســتيم آن 
ها را مجبور كنيم. براى زدن پنالتى نياز به شــانس و اعتماد به نفس بيشتر 
است. هرروز شما مى توانيد تمرين پنالتى زدن ما را ببينيد اما فشار پنالتى در 

تمرينات اصلا با چنين شرايطى قابل مقايسه نيست.

آخرين تكنولوژى تصويربردارى دنيا 
در فينال ليگ قهرمانان آسيا

ورزش:  تصويربردارى بازى بين دو تيم پرســپوليس و كاشيما آنتلرز با 20 
دوربين تلويزيونى تصويربردارى و پخش خواهد شد و از آخرين تكنولوژى هاى 
روز براى ارايه تصويرهاى هر چه جذاب تر بهره گرفته مى شود.قابل پيش بينى 
اســت كه اين تدابير براى بازى برگشــت در تهران افزايش يابد و در جريان 
بررسى هاى ورزشگاه آزادى مكان هاى مناســب براى استقرار دوربين هاى 

ثابت از موارد مورد توجه بود.

برگزارى دومين سالگرد درگذشت 
زنده ياد پورحيدرى با حضور اهالى فوتبال

ورزش:  مراسم دومين سالگرد درگذشت زنده ياد منصور پورحيدرى صبح 
ديروز در قطعه نام آوران بهشت زهرا و با حضور بيش از هزار نفر از علاقمندان به 
وى برگزار شد. در اين مراسم چهره هاى سرشناسى چون اميرحسين فتحى 
سرپرست باشگاه اســتقلال، على فتح االله زاده ، على نظرى جويبارى، پرويز 
مظلومى، بهتاش فريبا، كاظم اوليايى، هادى طباطبايى، نصراالله عبداللهى، على 
جبارى و ... حضور پيدا كردند. هواداران استقلال نيز در حاشيه اين مراسم با در 
دست داشتن عكس هاى زنده ياد پورحيدرى ياد و خاطره وى را گرامى داشتند.

عليپور: كليد موفقيت ما وحدت است
ورزش:  على عليپور، مهاجم پرســپوليس در مصاحبه با سايت AFC گفت: 
برنامه بازى ما مقابل كاشيما از برنامه مان در ديدار با السد تفاوت چندانى نخواهد 
كرد. مهم نيست كه چه كسى گل بزند همان طور كه مى دانيد خيلى از گل ها 
را من زدم ولى در پايان مهم ترين مسئله اين است كه ما به عنوان يك تيم پيروز 
باشيم و اين اهميت دارد. كليد  موفقيت ما وحدت و يكپارچگى است. ما دوران 
طولانى را تاكنون به اين شكل بازى كرديم. هميشه هر كس مسئوليتى كه مربى 

به او محول كرده را انجام داده تا به نتيجه اى كه نياز داريم برسيم.

پرسپوليس سفيدپوش مى شود
ورزش:  تيم فوتبال پرسپوليس امروز با لباس دوم خود در زمين حاضر 
خواهد شد.پرسپوليس امروز صبح در بزرگ ترين ديدار تاريخ خود بايد 
در فينال ليگ قهرمانان آسيا به ميدان برود. جلسه مديران باشگاه ديروز 
برگزار شد و مقرر شد پرسپوليس با لباس هاى ســفيد در اين ديدار به 
ميدان برود.كاشــيما نيز با لباس هاى هميشــگى خود در اين ديدار به 

ميدان خواهد رفت.

منتظرى: بازيكنان جوان نياز به حمايت دارند 
ورزش:  پژمان منتظرى پس از ناكامى تيمــش در جام حذفى و حذف از اين 
رقابت ها با شكست مقابل سايپا در ضربات پنالتى اظهار كرد: مطمئنا مى توانيم 
در ادامه فصل نتيجه مطلوب را كسب كنيم. او در واكنش به اينكه چطور مى توان 
هواداران اين تيم را راضى كرد تاكيد كرد: هواداران استقلال بايد ناراحت باشند. 
عامل اصلى موفقيت استقلال زياده خواهى هواداران است كه موجب شده ما 
هميشه براى قهرمانى بجنگيم. به آن ها حق مى دهيم كه ناراحت هستند. همه 
بازيكنان ناراحت هستند و تنها كارى كه بايد انجام دهيم اين است كه بيشتر 
تلاش كنيم. مطمئنا با بهبود شرايط تيم، هواداران راضى مى شوند.كاپيتان دوم 
استقلال در پاسخ به اين سوال كه هنوز تعدادى از بازيكنان استقلال متوجه 
جايگاه پيراهن استقلال و اهميت مسئوليت پذيرى در اين تيم نشده اند، اظهار 
كرد: موضوع واضح اين است كه بازيكنان جوان و باكيفيتى داريم. باشگاه، مربى 
و بازيكنان بزرگتر بايد شرايط بهترى را براى بازيكنان جوان فراهم كنند. شايد 
بازيكنان جوان بازيگوشــى كنند. همه ما جوان بوديم. بازيكنان جوان نياز به 

حمايت دارند.

پشت پرده خروج چشمى از ليست پنالتى ها 
ورزش:روزبه چشمى كه به عنوان كاپيتان استقلال در بازى   برابر سايپا 
نامش از ليســت پنالتى زن هاى استقلال خارج شــد و در كنار نيمكت 
ايستاد اين شائبه به وجود آمد كه او نخواسته پنالتى بزند. با اين حال دليل 
ماجرا اين است كه چشمى در دقايق پايانى وقت هاى اضافه مصدوم شد 

و چون 4 تعويض استقلال تمام شده بود او مجبور شد تا پايان بازى كند.

در هفته چهاردهم ليگ برتر فوتسال رقم خورد
پيروزى ارزشمند فرش آرا در سارى

ورزش:ديدارهاى هفته چهاردهم ليگ برتر فوتســال با برگزارى هفت 
ديدار پيگيرى شد و تيم صدرنشين گيتى پسند با شكست چهار به سه 
مقاومت البرز همچنان در صدر جدول رده بندى باقى ماند. اما فرش آراى 
مشهد در سارى با ارائه يك بازى كاملا هجومى و برتر موفق شد به پيروزى 
ارزشمند خارج از خانه دست پيدا كند. مشــهدى ها در اين بازى 4 بر 2 

شهروند سارى را در هم كوبيدند و در جايگاه چهارم قرار گرفتند.
نتيجه ديدارهاى هفته چهاردهم ليگ برتر فوتسال:

* شهروند سارى 2 - فرش آرا 4
* مس سونگون 7- پارسيان شهر قدس 2
* ارژن شيراز يك- آذرخش بندرعباس 2

* مقاومت البرز 3- گيتى پسند 4
* حفارى اهواز يك- مقاومت قرچك يك

* اهوراى بهبهان 2- سن ايچ ساوه 2
* سوهان محمدسيما قم 5 - شهردارى ساوه 4 

برنامه هاى تربيت بدنى 
آستان قدس رضوى در روزهاى آخر ماه صفر
ورزش: همزمان با فرارسيدن ايام رحلت حضرت رسول اكرم (ص) 
و شهادت امام رضا (ع) تربيت بدنى آســتان قدس رضوى همراستا 
با ساير برنامه هاى آســتان قدس رضوى برنامه هاى متعددى را در 
جهت تكريم از زائران پياده حضرت با بسيج كليه امكانات خود برگزار 

مى نمايد.
دكتر هاشــمى جواهرى ،مدير موسســه تربيت بدنى آستان قدس 
رضوى ضمن بيان مطلب بالا افزود:عمده فعاليت اين موسسه كه با 
كمك خادمياران ورزشى مشهد اجرا خواهد شد در 3 محور برپايى 
ايستگاه صلواتى ، اسكان و مراسم عزادارى خواهد بود. وى ادامه داد: 
در ايستگاه صلواتى كه در محل اصلى اين موسسه در بلوار فردوسى 
برپا مى شود علاوه بر پذيرايى و اقامه نماز جماعت به زائران ماساژ و 
خدمات فرهنگى ارائه مى گردد. سالن هاى ورزشى موسسه در 3 روز 
آخر صفر پذيراى اسكان زائران خواهد بود . برگزارى مراسم عزادارى 
ويژه ورزشكاران شهر مشهد در يكى از شب هاى منتهى به شهادت 
حضرت رضا (ع) هم محفلى براى عرض ارادت جامعه ورزش به محضر 

امام مهربانى خواهد بود.
هاشمى جواهرى در پايان گفت: مهمترين اهداف اين برنامه ها كه بر 
محور خادميارى ورزشى خواهد بود ، استفاده از ابزار ورزش در جهت 
ايجاد وحدت و همدلى و تكريم زائران پياده حضرت رضا (ع) و حضور 
فعال جامعه ورزش در كنار اهداف فرهنگى و ارتقاى فرهنگ دينى 

و آئينى مى باشد.

مجمع سرپرست را مشخص مى كند، نه وزارت ورزش
نايب رئيس فدراسيون كشتى: 

بازگشت خادم محال است
ورزش:  نايب رئيس فدراسيون كشــتى مى گويد با وجود استعفا تا 

انتخاب سرپرست به وظايف خود عمل مى كند.
 حميد بنــى تميم، نايب رئيس فدراســيون كشــتى درباره دلايل 
استعفايش   گفت: به هر حال وقتى رسول خادم استعفا داد، من هم 
براى اينكه دست مسئول بعدى فدراســيون را باز بگذارم، استعفاى 
خودم را اعلام كردم. با اين حال گفتم كه طبق وظيفه ســازمانى تا 
معرفى سرپرست جديد چند مســابقه اى كه در روزهاى آتى قرار به 

انجام آن بوده را برگزار مى كنيم و پاى كار هستيم.
وى گفت: فكر مى كنم خادم به اندازه كافى در نامه اى كه نوشته بود، 
توضيح داده است. به هر حال برخى اتفاقات دست به دست هم داد تا 
چنين شرايطى براى كشتى به وجود بيايد. فكر مى كنم با اين وضعيت 

كار وزارت ورزش براى تعيين سرپرست راحت تر شد!
وى  گفت: اصلا اين استعفا مثل دفعه قبلى نيست و به نظرم بازگشت 
خادم تقريبا محال است. او تصميمش را گرفته و همه منتظر هستيم 

تا وزارت ورزش مجمع فوق العاده را تشكيل دهد. 
وى گفت: قطعا بايد مجمع تشــكيل شــود و اعضاى مجمع درباره 
انتخاب سرپرست تصميم بگيرند. وزارت ورزش فقط وظيفه تشكيل 
مجمع را دارد وگرنه اين مجمع اســت كه درباره اســتعفاى خادم و 

انتخاب سرپرست فدراسيون تصميم گيرى خواهد كرد.

قهرمانى گنج خانلو 
در دوچرخه سوارى جاده

ورزش:  مرحله دوم رقابت هاى ليگ دوچرخه سوارى جاده با معرفى 
نفرات برتر پيگيرى شد.

دومين مرحله رقابت هاى ليگ برتر دوچرخه سوارى جاده با برگزارى 
مسابقه استقامت جاده به مســافت 70 كيلومتر در مسير پل خاجو 
اصفهان پيگيرى شــد.  در اين رقابت محمد گنج خانلو از ســپاهان 
اصفهان به مقام نخســت انفرادى رســيد. همچنين بهنام آرين از 
پيشگامان كوير يزد و محسن رحمانى از سپاهان اصفهان به ترتيب در 

جايگاه هاى دوم و سوم قرار گرفتند.

ضد حمله
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انتقال قريب الوقوع انصارى فرد به ناتينگهام فارست
ورزش: به نقل از شبكه بى بى سى، باشگاه ناتينگهام فارست بعد از 2 ماه تلاش براى 
گرفتن ويزاى كار كريم انصارى فرد، مهاجم ملى پوش ايرانى اكنون در يك قدمى 

امضاى قرارداد با او است. 
مهاجم 28 ساله پس از آنكه از المپياكوس جدا شد به عنوان بازيكن آزاد است. آيتور 
كارانكا، سرمربى ناتينگهام فارست درباره اينكه امضاى قرارداد با انصارى فرد نزديك 
است، گفت: مى دانم كه باشــگاه كارهاى خوبى در اين زمينه انجام داده است. اگر 

بتوانم روزى اين قرارداد را اعلام كنم خيلى خوشحال مى شوم.

قدوس: جايزه ام را به زلاتان مى دهم
ورزش: سامان قدوس در مصاحبه با ســايت «Expressen» سوئد درباره رقابتش با زلاتان 
براى كسب جايزه مهاجم سال سوئد گفت: اين خيلى خوب است كه در كنار زلاتان باشيد. من 
اين را مى دانم كه شكست دادن ايبرا محال است. او بزرگ ترين بازيكن سوئد در اين سال ها 
بوده و مستحق اين جايزه است. اگر اين جايزه را به دست بياورم آن را به زلاتان هديه مى دهم. 
هافبك تيم ملى ايران درباره انتخاب ايران به جاى ســوئد در بازى هاى ملى گفت: اگر صادق 
باشم در برخى از امور مبالغه كردم ولى اين جزئى از كارم است. تيم ملى ايران عالى است و ما 
اكنون در رده اول آسيا قرار داريم. ما اكنون تيمى داريم كه مى توانيم قهرمان جام ملت هاى 

آسيا 2019 شويم.

على دايى: 10 نفره بهتر از استقلال بوديم
ورزش: على دايى بعد از پيروزى تيمش مقابل استقلال گفت: قبل از همه چيز 
بايد از بازيكنانم تشــكر ويژه اى كنم. به خودم افتخار كــردم كه چنين مردانى 

دارم. 
شــما ديديد كه تيم ما حداقل بالاى 90 دقيقه 10 نفره بود. بازيكنانم نشان دادند 
كه مى توانند كارهاى زيادى بكنند. خدا را شكر مى كنم كه با همه كم و كاستى ها 

شايسته برد بوديم. خيلى بهتر از استقلال بازى كرديم. 

تمجيد سايت ژاپنى از بيرانوند
ورزش: يك سايت ژاپنى به تمجيد از دروازه بان پرسپوليس پيش از ديدار با كاشيما 

آنتلرز پرداخت. 
سايت «soccerdigestweb» ژاپن در گزارشــى به توانايى عليرضا بيرانوند، 
دروازه بان پرسپوليس پرداخت و او را يكى از مهره هاى كليدى سرخ پوشان در 
ديدار امروز عنوان كرد. اين سايت ژاپنى به درخشــش بيرانوند در جام جهانى 
2018 روسيه به همراه تيم ملى ايران پرداخت  و او را مهاركننده پنالتى رونالدو 

ناميد.

جام اتحاديه انگليس 
 منچسترسيتى 2 - 0 فولام

جام حذفى اسپانيا 
لئونسا 0 - 1 بارسلونا
خيخون 2  - 0 ايبار

ويانوونسه 0 - 0 سويا
سلتاويگو 1 - 1 رئال سوسيداد

كاديز 2 - 1 اسپانيول
 آلمريا 3 - 3 ويارئال

 ريسينگ سانتاندر 0 - 1 بتيس

ميز نتايج

NBA شنبه 12 آبان ليگ بسكتبال
 مينه سوتا - گلدن استيت

 ساعت: 06:30 زنده از شبكه ورزش

شنبه 12 آبان فينال ليگ قهرمانان آسيا
 كاشيما آنتلرز - پرسپوليس

 ساعت: 09:30 زنده از شبكه سه

شنبه 12 آبان هفته 11 ليگ برتر انگليس
 بورنموث - منچستريونايتد

 ساعت: 16:00 زنده از شبكه ورزش

شنبه 12 آبان هفته 11 لاليگا اسپانيا
 رئال مادريد - وايادوليد

 ساعت: 18:45 زنده از شبكه ورزش

شنبه 12 آبان  هفته 11 ليگ برتر انگليس
 آرسنال - ليورپول

 ساعت: 21:00 زنده از شبكه ورزش

يكشنبه 13 آبان ليگ برتر واليبال
 شهردارى تبريز - خاتم اردكان

 ساعت: 16:00 زنده از شبكه ورزش

يكشنبه 13 آبان سرى آ برزيل
 سائوپائولو - فلامينگو

 ساعت: 23:30 زنده از شبكه ورزش

ورزش در سيما

على عبداحد: هفتــه دوم از دور رفت مســابقات ليگ 
برتر باشــگاه هاى كشــور با 4 ديدار در شهرســتان هاى 
ميزبان پيگيرى شد. شيميدر تهران با برترى قاطع مقابل 
همشــهرى خود پگاه ايران با نتيجه 94 بر 60 به پيروزى 

رســيد. رعد پدافند در دزفول با نتيجه 46 
بر 73 از ذوب آهن اصفهان شكســت 

خورد. پتروشــيمى بندر امام در 
تهران ميهمان نيروى زمينى 

بود و در ديدارى يكطرفه با 
نتيجه 82 بر 46 بر ميزبان 

غلبه كرد.

 شروع خوب پارسا 
 آويژه صنعت پارسا مشهد 
در اوليــن بــازى خانگى 

خود پذيراى حريف ديرينه 
خود شــهردارى گرگان بود. 

گرگانى هــا كه در هفتــه آغازين 
بخاطر انصراف دانشــگاه آزاد تهران از 

مسابقات، بازى اولشان در گرگان لغو شد، در 
مشهد با رونمايى از تيمشان كه متشكل از بازيكنان بومى 
و بازيكنان ملى و توانمند بودند مقابل تيم پارســا مشهد 
صف آرايى كردند. (حضور حامد سهراب نژاد، اميرحسين 
خندان پور، امير صديقى، عدنان دورقى، مسعود سليمانى، 
سامان طاهرپور و... از اين تيم مدعى ساخته اند). شهردارى 
گرگان كه فكر نمى كرد در كمند بازيكنان جوان و بومى و 
با انگيزه آويژه صنعت پارسا گرفتار شود كوارتر آغازين را 
18 بر 8 به مشهدى ها واگذار كرد. در زمان دوم از نيمه اول 
گرگانى ها به بازى مسلط شدند اما همچنان نتيجه نيمه 
اول 34 بر 32 با برترى آويژه صنعت پارسا بود. در ده دقيقه 

سوم در مقابل شتابزدگى پارسايى ها، اين شهردارى گرگان 
بود كه با بازى خوب و درخشان دو ملى پوش خود، مهدى 
صديقى و حامد ســهراب نژاد اختلاف امتياز را كم و كمتر 
كردند و تابلوى ثبت نتايج سالن (اسكوربرد) در اين كوارتر 
ســوم نتيجه را 53 بر 49 به سود ميهمان به 

ثبت رساند. 
 پرتاب مشكوك

ده دقيقــه پايانــى اگرچــه 
پارســايى ها 13 و گــرگان 
11 امتياز بدســت آوردند 
اما دقيقــاً در ثانيه هاى 
پايانــى در حاليكــه هر 
دو تيم در امتيــاز 62 بر 
62 مســاوى بودند، امير 
صديقى بازيكن ارزشمند و 
ملى پوش شهردارى گرگان 
صاحب توپ شد و با حركتى 
فريبنده كه مشكوك به قدم هاى 
غيرمجاز (رانيتگ) بــود، همزمان با 
اتمام وقت قانونى و سوت داور، توپ را قبل از 
رسيدن به سبد پارسا رها كرد و توپ وارد سبد شد و پس 
از شور و مشورت داوران، 2 امتياز كسب شده مورد قبول 
واقع شد و گرگانى ها در اثر يك اتفاق در ثانيه پايانى اولين 

پيروزى خود را در مشهد دشت كردند.
نتايج ديدارهاى هفته دوم 

پگاه ايران 60- شيميدر تهران 94
رعد پدافند دزفول 46- ذوب آهن اصفهان 73

آويژه صنعت پارسا مشهد 62- شهردارى گرگان 64
نيروى زمينى تهران 46- پتروشيمى بندر امام 82

پالايش نفت آبادان استراحت.

ليگ برتر بسكتبال

پيروزى  اتفاقى گرگانى ها در مشهد! 
دايى هميشه برمى گردد

حذف استقلال و صعود سپاهان
 در ضيافت پنالتى ها

ورزش: با قرعه كشى مرحله يك چهارم نهايى جام حذفى و مشخص شدن 
زمان دقيق بازى ها معلوم شد كه يك قرعه سخت در انتظار سايپا است. 
نارنجى پوشان با برنامه اى سخت تر از فولاد - كه هفته دوم و پنجم ليگ با 
پرسپوليس و استقلال رو به رو شده بود - در صدر تيم هايى قرار گرفتند كه 
در فاصله اى اندك بايد به مصاف سرخابى هاى پايتخت مى رفتند. بعد از 
يك شكست برابر استقلال و يك تساوى مقابل پرسپوليس، اين بار نوبت به 
بازى جام حذفى رسيده بود.  بازى با مدافع عنوان قهرمانى جام حذفى آن 
هم در ورزشگاه آزادى مشخصا نبرد سختى براى تيم على دايى بود؛ اما او 
بلد بود چطور مرواريد را از لا به لاى سنگ هاى اين دريا خارج كند. نمايش 
عالى تيم سايپا در فاز تهاجمى با درخشش مهدى ترابى و آرش رضاوند دفاع 
استقلال را به شرايطى دچار كرد كه كمتر ديده شده بود. تيم شفر هميشه 
در زمينه دفاعى منسجم عمل مى كرد اما نظم دفاعى آبى ها با مانورهاى 
تكنيكى ستاره هاى سايپا به هم ريخت. اين عملكرد تهاجمى عالى به ضعف 
هاى دفاع سايپا غلبه كرد و شاگردان على دايى با يك يار كمتر حدود 90 
دقيقه ايستادگى كردند تا با نتيجه 2 بر2 كار به ضربات پنالتى بكشد و در 
اين دقايق نفس گير وظيفه درخشــش به ستاره سياه پوش سايپا محول 
شد. محمد حسين منادى با مهار دو پنالتى زمينه ساز برد خودرو سازان در 
ضربات پنالتى شد و سرانجام سايپا با جا گذاشتن پرافتخار ترين تيم جام 
حذفى راهى مرحله بعد شد.پنالتى هاى استقلال را قائدى و اسماعيلى به 

هدر دادند و براى سايپا هم ترابى توپ را بيرون زد.  
در ديگر بازى سپاهان در ماراتن پنالتى ها 9 بر 8 از سد مس كرمان گذشت.

حميد رضا خداشناس: ديدار رفت فينال ليگ قهرمانان 
آسيا صبح امروز و از ســاعت 9/30 به ميزبانى ژاپنى ها در 
حالى برگزار مى شود كه دو تيم كاشيما آنتلرز (شاخ گوزن) 
و پرسپوليس براى اولين بار پاى در اين مرحله مى گذارند و 

براى نخستين قهرمانى خود در قاره كهن تلاش مى كنند.
شاگردان برانكو كه با وجود همه كم و كاستى ها و محروميت 
از پنجره نقل و انتقالات فصل رويايى را در حال سپرى كردن 
هستند، امروز در حســاس ترين بازى تاريخ باشگاهشان در 
خاك ســامورايى ها به ميدان مى روند و دل همه هواداران 
اين تيم به رقم خوردن يك شــگفتى ديگر از سوى  ارتش 
ســرخ ايران خوش اســت. در روزى كه حتى از سوى وزير 
آموزش و پرورش دســتور پخش بازى براى دانش آموزان 
مدارس صادر شده و همه ايران چشم به اين بازى مهم دوخته 
بى شك اميدها و آرزوهاى همه فوتبال دوستان وطنمان به 
مرد كروات پرسپوليس و شــاگردانش است تا با كسب يك 
نتيجه خوب در توكيو اميدوار به برپايى جشن قهرمانى در 

آزادى باشند.
 فرماندهان دفاعى

اما امروز بدون شك بيش از هر بازى ديگر فشار بر روى خط 
دفاع پرسپوليس است و قطعاً بيرانوند و سيد جلال حسينى 
به عنوان رهبران خط دفاع سرخپوشــان آزمون سختى را 

پشت ســر خواهند گذاشــت، با نگاهى به آمار گلزنى خط 
حمله كاشيما در ليگ ژاپن متوجه مى شويم كه اين تيم در 
30 مسابقه 44 گل به ثمر رســانده و اين گوياى خط حمله 

وحشتناك اين تيم و ماموريت دشوار مدافعان سرخ است.
از طرفى خط دفاعى ضعيف كاشــيما كــه 37 گل نيز در 
ليگ ژاپن دريافت كرده دراين بازى حســاس هواداران 
پرســپوليس را اميدوار به گلزنى خط حمله پرسپوليس 
مى كند كه در ليگ قهرمانان بخصــوص در مرحله هاى 
حذفى بسيار زهردار نشان داده است. به هر حال برانكو و 
شــاگردانش بار ديگر در ليگ قهرمانان آسيا بايد با تيمى 
رقابت كنند كه نه از لحاظ نرم افزارى و نه از لحاظ سخت 
افزارى با هم قابل مقايســه نيستند و كاشيما نيز همچون 
السد و الدحيل جزو تيم هاى متمول قاره كهن محسوب 
مى شود، اما ســربازان ارتش ســرخ براى تاريخ سازى و 
قهرمانى در قاره كهن نياز به كسب نتيجه در راند اول اين 
جدال 180 دقيقه اى دارند و همه طرفداران پرسپوليس 
اميدوارند اين بارهم تيم محبوبشان از يك آزمون سخت 
ديگر سربلند بيرون آيد تا هفته آينده در ورزشگاه مملو از 

تماشاگر آزادى جشن قهرمانى را بر پا كنند. 
 نبرد با زيكو

از نكات جالب اين ديدار تقابل برانكو و زيكو است كه اين 

دو مربى در قامت سرمربيان دو تيم ملى ايران و ژاپن يك 
بار در سال 1384 در ورزشــگاه آزادى رودرروى هم قرار 
گرفته اند كه درآن بازى مرد كروات موفق به شكست مرد 
برزيلى شــده بود و حالا اگر برانكو در دوبازى فينال نيز 
بتواند مچ زيكو را بار ديگر بخواباند بدون شك تاريخ سازى 

اش در ايران كامل مى شود. 
به احتمال زياد پرسپوليس در اين ديدار هم مانند ديدار رفت 
برابر السد توپ را در اختيار حريف ژاپنى قرار دهد و علاوه بر 

حفظ دروازه اش چشم به ضد حملات داشته باشد. 
  برانكو: اميدوارم با يك نتيجه خوب ژاپن را ترك كنيم
 سرمربى تيم فوتبال پرســپوليس در نشست خبرى خود 
بر لزوم كســب يك نتيجه خوب در فينــال ليگ قهرمانان 
تاكيد كرد. در آســتانه فينال ليگ قهرمانان آســيا برانكو 
ايوانكوويچ گفت: ما تــدارك خيلى خوبى براى اين ديدار 
داشتيم و در اين مســابقه با تمام توان خودمان در زمين 
حاضر خواهيم شد. اين بازى براى ما اهميت زيادى دارد 
و در اين مسابقه هم فلســفه ما برد و پيروزى است و براى 
رســيدن به اين هدف در زمين حاضر خواهيم شد.برانكو 
ايوانكوويچ در پايان گفــت: حريفان را بــه خوبى آناليز 
كرديم و از نقاط ضعف و قوت آن ها آگاهى داريم و اميدوار 

هستيم با نتيجه خوب ژاپن را ترك كنيم.

سرمربى كاشيما: مى خواهيم بدون گل خورده پيروز 
شويم

گو اويوا، سرمربى كاشيما آنتلرز گفت: مى خواهيم عملكردى 
مثبت از خود ارائه دهيم و بازى سراســر هجومى را مقابل 

پرسپوليس به نمايش بگذاريم.
وى افزود: با هــدف پيروزى گام به اين بــازى مى گذاريم و 
مى خواهيم در كنارش دروازه مان را هم بسته نگه داريم. براى 
رسيدن به اين هدف هم به عنوان سرمربى تيم تمام تلاشم 

را خواهم كرد تا بازى رفت را به سود خود به پايان ببريم.
  زيكو جام را وارد ورزشگاه كاشيما مى كند

جام قهرمانى ليگ قهرمانان آسيا در طول بازى در معرض ديد 
تماشاگران و بازيكنان دو تيم خواهد بود. جام و افتخارى كه 
دو تيم براى تصاحب آن نبردى فوتبالى خواهند داشت و هر 
دو با وجود كلكســيونى از افتخارات ، براى اولين بار در ليگ 

قهرمانان آسيا در اين موقعيت قرار مى گيرند.
باشــگاه كاشــيما آنتلرز براى حمل اين جام تــا جايگاه 
ويژه اش در ورزشــگاه، رئيس افتخارى باشــگاه و مدير 
سازمان فوتبال خود،  آرتور آنتونيوس كوئيمبرا، ملقب به 
زيكو را معرفى كرده است.زيكو از افسانه هاى دوران خود 
به حســاب مى آمد كه محبوبيت او مانند اكثر ستاره هاى 

فوتبال برزيل جهانى بود.

راند نخست 
فينال ليگ قهرمانان آسيا

9/30 صبح امروز

شاخ گوزن
را  بشكن

اميرمحمد سلطانپور : رئال مادريد امشــب در حالى به 
مصاف وايادوليــد خواهد رفت كه طرفداران سپيدپوشــان 
خوشحال هستند كه ديگر ژولن لوپتگى را به عنوان سرمربى 
بر روى نيمكت اين تيم نمى بينند. لوپتگى با عملكرد بسيار 
ضعيف خود چندين ركورد بد را در تاريخ باشگاه به ثبت رساند 
و عملكرد خود را به عنوان يكى از بدترين ها در چندين سال 
گذشــته معرفى كرد. حتى ما مى توانيم در فهرســت 5نفره 
بدترين عملكرد مربيان، او را به عنوان شماره 1 انتخاب كنيم!

1-ژولن لوپتگى (رئال مادريد)
پا گذاشتن جاى پاى كسى مانند زيدان با سه قهرمانى پياپى 
ليگ قهرمانان اروپا هميشــه كار ســختى خواهد بود؛ و اگر 
پيشنهاد سرمربيگرى رئال مادريد در ميان كوران آماده سازى 
اسپانيا براى جام جهانى 2018 به دست شما رسيد تنها جوابى 
كه بايد بدهيد «نه» است؛ جوابى كه لوپتگى به آن «بله» گفت. 
او سرمربيگرى اســپانيا را پيش از جام جهانى از دست داد و 
با وجود شــروع مثبت در رئال، اوضاع ناگهان براى او به هم 
ريخت. قبل از ال كلاسيكو رئال با تحمل 3شكست در 4مسابقه 
به سمت پايين جدول ســقوط مى كرد تا بازى با بارسا براى 
لوپتگى حكم مرگ و زندگى را داشته باشد. البته در نيوكمپ 
نيز معجزه اى منتظر او نبود تا تيمش با نتيجه 5-1 نابود شده 
و خود او نيز بعد از 10بازى در لاليگا و در حالى كه رئال را در 

مكان نازل نهم جدول قرار داده بود، از سمت خود اخراج شود.
2- ديويد مويس (منچستريونايتد)

مويس جانشين كسى به عنوان ســرمربى منچستريونايتد 
شد كه 27سال روى آن نيمكت نشســته بود و اين در حالى 
بود كه مويس تنها 11ماه بر روى آن دوام آورد. از او به عنوان 
ميراث دار هموطن اسكاتلندى اش يعنى فرگوسن نام مى بردند 
اما فصل 14-2013 از همان ماه هاى اول بر روى شانه هايش 
فشار سنگينى قرار داد و در حالى كه يونايتد در رتبه عجيب 
هفتم جدول قرار داشــت با شكست 2-0 مقابل تيم سابقش 

يعنى اورتون چند هفته قبل از پايان فصل از سمتش اخراج 
شد.

3- گرى نويل (والنسيا)
انتخاب مدافع راست سابق منچستريونايتد در دسامبر 2015 
به عنوان سرمربى والنسيا ابروهاى زيادى را در اسپانيا بالا برد. 
نويل بدون هيچ سابقه ســرمربيگرى و بدون هيچ دانشى از 
زبان اسپانيايى سكان هدايت يكى از بزرگترين تيم هاى لاليگا 
را به دست گرفته بود. او در شــروع كار 2-0 به ليون در ليگ 
قهرمانان باخت و در مقطعى از فصل لاليگا 8بازى بدون برد را 

سپرى كرد. شكست 7-0 مقابل بارسلونا كار را براى او سخت تر 
كرد تا مسئولان والنســيا او را قبل از چهارمين ماه حضور در 

مستايا اخراج كنند.
4- رافا بنيتز (رئال مادريد)

بنيتز مى تواند ممنون لوپتگى باشد كه با نتايج فاجعه بارش 
ركورد كوتاه مدت ترين سرمربى رئال در دهه گذشته را از او 
گرفته است. بنيتز با وجود اينكه در 25بازى خود در مادريد، 
17پيروزى و تنها 3شكست را در كارنامه داشت اما هيچگاه 
نتوانســت محبوب طرفداران و مديران رئال شود. شكست 
تحقيرآميز 4-0 در ابتداى فصل مقابل بارسا و همينطور حذف 
عجيب از جام حذفى به خاطر بازى دادن به بازيكن غيرقانونى، 
اوضاع را براى او آنقدر دشوار كرد تا در نهايت پرز او را اخراج 

كرده و زيدان را جانشينش كند.
5- آلن شيرر (نيوكاسل)

همانگونه كه اســطوره هايى مانند مارادونا و ماتئوس ثابت 
كرده اند، بازيكن بزرگ بودن دليلى بر سرمربى خوبى بودن 
نيست. شيرر اســطوره باشگاه نيوكاســل و بهترين گلزن 
تاريخ ليگ برتر تاكنون، در آوريل ســال 2009 به عنوان 
سرمربى نيوكاسل انتخاب شــد تا بتواند آن ها را از سقوط 
نجات دهد. اما او بدتر از سرمربى قبلى كار كرد تا با كسب 
تنها 5امتياز در 8بازى تيمش را به دسته پايينتر فرستاده 

و خود نيز از مربيگرى خداحافظى تلخى داشته باشد.

لوپتگى جديدترين سرمربى است كه تيمش را به قهقرا برد 
سكانداران منفور

ورزش: تيم بيمه رازى بابل به عنوان قهرمانى رقابت هاى 
ليگ برتر كشتى آزاد در سال 97 دست يافت.

مرحله نهايى رقابت هاى ليگ برتر كشتى آزاد باشگاه هاى 
كشور،  در سالن امام خمينى (ره) گرگان برگزار شد.

بعد از برگزارى رقابت هاى مرحله نيمه نهايى 2 تيم بيمه 
رازى بابل و ستارگان سارى با شكست پتروشيمى بهشهر و 

راه و شهرسازى گلستان به فينال راه يافتند.
در ابتدا ديدار رده بندى   برگزار شد كه در پايان تيم راه و 
شهرسازى گلستان با امتياز مثبت 26 بر 15 و برد انفرادى 6 
بر 4 مقابل تيم پتروشيمى بهشهر به پيروزى رسيد و عنوان 

سوم اين مسابقات را از آن خود كرد.
همچنين در ديدار فينال اين مسابقات تيم بيمه رازى بابل 
با امتياز مثبت 26 بر 15 و برد انفــرادى 6 بر 4 مقابل تيم 

پاس ستارگان سارى پيروز شــد و عنوان قهرمانى را از آن 
خود كرد.

بيمه رازى در شرايطى به عنوان قهرمانى رسيد كه كشتى 
گيران همچون ماگومد قربان على اف، احمد گاژيماگمدوف 

و عليرضا كريمى را در تركيب خود داشت.
همچنين هدايت تيم بابلى برعهده محسن كاوه بود و پژمان 

درستكار هم به عنوان مربى اين تيم را همراهى مى كرد.
البته خيلى از كشتى گيران مطرح از جمله حسن يزدانى 
و پرويز هادى به دليل نزديكى مســابقات جهانى با فينال 
ليگ برتر در رقابت ها حاضر نبودند و با هيچ تيمى قرارداد 
نبستند. همچنين خبرى از كشتى گيران باتجربه اى مثل 
رضا يزدانى و فردين معصومى كه قول بازگشت به كشتى 

را داده بودند، نبود.

 تيم پرستاره بابلى ستارگان سارى را مغلوب كرد

پايان ليگ كشتى آزاد با قهرمانى «بيمه رازى»

جواد رستم زاده: هفته يازدهم ليگ برتر عصر ديروز با ادامه 
صدرنشــينى پديده ، ســبقت تراكتور از پيكان و دشت اولين 

پيروزى كريمى در رشت ادامه پيدا كرد.
 *پيكان جاماند

در تهران و در استاديوم شهرك قدس تراكتور كه به دليل حضور 
پرشور تماشاگرانش نقش ميزبان را داشت موفق شد دو بر يك از 
سد پيكان عبور كند. در اين بازى ستارگان تقوى شروع توفانى 
داشتند و در همان ده دقيقه اول  با دو گل سليمى و اسماعيلى فر 
از حريف پيش افتادند.بعد از اين شوك پيكانى ها ميدان دارى 
كردند و براى جبران گل ها دست به حملات انتحارى زدند. با 

اين حال تك گل آنها روى اشتباه خنده دار گلر تراكتورسازى 
به دست آمد. فروزان توپى را كه در حال كرنر شدن بود جلوى 
پاى قاضى انداخت تا تك گل پيكان بدين ترتيب به ثمر برسد.

تراكتور با اين 3 امتياز خودش را به پله سوم رساند.
*دشت كريمى در رشت

اما در رشت على كريمى با سپيد رود سرانجام پس از يازده هفته به 
پيروزى رسيد و توانست يك بر صفر پارس جنوبى را شكست دهد. 
گل رشتى ها را دقيقه 32 غلامى از روى نقطه پنالتى به ثمر رساند. 
اين پيروزى براى كريمى از نان شب هم واجب تر بود و در انتهاى 
جدول خيلى به كار اين تيم آمد. اين در حالى است كه نفت مسجد 
سليمان هم در دربى جنوب موفق شد استقلال خوزستان را دو بر 
يك شكست دهد تا تغييرى در رتبه بندى انتهاى جدول رخ ندهد.

*آتش بازى پديده
اما در آخرين بازى ديروز پديده در ادامه اوج گيرى خود تومار 

نســاجى را هم به هم پيچيد تا يكه تاز صدر باقى بماند.مردان 
گل محمدى پس از هفته اى پر حاشيه و البته شارژمالى خيلى 
راحت توانســتند ســه بر صفر مردان نكونام را شكست دهند. 
قاســمى نژادها( محمد و امين) و مهربان سه گل ميزبان را به 
ثمر رساندند. در اين بازى تعويض هاى گل محمدى باعث شد 
تا نساجى ها نتوانند كارى از پيش ببرند و سنگين ترين شكست 

نكونام در ليگ رقم بخورد. 

گل محمدى: از موقعيت هايمان خوب استفاده كرديم
ســرمربى تيم فوتبال پديده مشــهد، گفت: در نيمــه اول از 

موقعيت هايمان خوب استفاده كرديم و بازى در دستمان بود و 
گل زديم. پيش بينى مى كرديم كه بازى سختى در پيش داريم. 
گل محمدى در خصوص احتمال لغو بازى پديده و اســتقلال 
گفت:  صحبت هايى هست كه اين بازى را عقب بيندازند اما توقع 
داريم كه فدراســيون حرفه اى عمل كند و نگذارد به اقتدارش 
خدشه اى وارد شــود. نبايد چون تيمى بزرگ با مشكل روبه رو 

شده و در بحران است، حقوق ساير تيم ها ضايع شود.
نكونام: بازيكنانم خواب ماندند

جواد نكونام ، سرمربى نساجى مازندران در نشست خبرى بعد 
از بازى با پديده گفت: مى دانستيم تيم پديده بسيار خوب است. 
ما روى اشتباهات فردى و ضد حمله گل خورديم مى دانستيم 
كه پديده از اين موقعيت استفاده مى كند و باز هم اين فرصت را 
به آنها داديم. در يك صحنه تمركزمان را از دست داديم و انگار 

بازيكنان ما خواب ماندند.

ورزش:  حذف اســتقلال از رقابت هاى جام حذفى، در كنار 
نتايج ضعيف اين تيم در ليگ برتر سبب شده تا فشار هواداران 
روى مديريت، كادرفنى و بازيكنان اين تيم بيشتر از هميشه 
شود. البته نبايد فراموش كرد كه نتايج اين روزهاى پرسپوليس 
و حضور اين تيم در فينال رقابت هاى جام باشــگاه هاى آسيا 
نيز بر اين فشــارها افزوده  و توقع هواداران استقلال را از تيم 
محبوب شان بيشتر كرده است.حالا اما شاگردان شفر كه به جز 
جام حذفى، در آخرين بازى خود در ليگ برتر هم در ورزشگاه 
آزادى شكست خورده، بايد در نخستين بازى بعدى خانگى 
خود در چارچوب هفته دوازدهم ليگ برتر فوتبال، جام خليج 

فارس، روز جمعه 18 آبان ماه پذيراى پديده  باشند .
با توجه به برگزارى دور برگشت فينال ليگ قهرمانان آسيا در 
روز شنبه، 19 آبان ماه، ميان پرسپوليس و كاشيماى ژاپن در 
ورزشگاه آزادى، برگزارى ديدار پديده و استقلال در ورزشگاه 
آزادى شــدنى نيســت و همين موضوع گفته مى شود سبب 
شده تا مديران اســتقلال به دنبال لغو برگزارى ديدارشان با 

پديده باشند.
به گزارش ايســنا حتى شــنيده مى شــود در همين رابطه 
رايزنى هايى ميان مديران استقلال و وزارت ورزش و جوانان 
صورت گرفته تا در صورت مخالفت احتمالى فدراسيون با لغو 
ديدار پديده و استقلال، اين ديدار با فشارهاى ثانويه به زمانى 

ديگر موكول شود.
وطنخواه: زير بار لغو بازى نمى رويم

جواد وطنخواه، مديرعامل باشــگاه پديده خراســان گفت: 
اميدوارم فشارهاى بيرونى به فدراســيون فوتبال و سازمان 

ليگ منجر به لغو بازى مان مقابل استقلال نشود.
جواد وطنخواه در مورد اينكه گفته مى شود باشگاه استقلال 
سعى در لغو بازى اين تيم مقابل پديده در هفته دوازدهم دارد، 
اظهار داشت: اول اينكه بايد بگويم ما به هيچ عنوان نمى توانيم، 
بپذيريم كه بازى مان مقابل استقلال در تهران لغو شود اگرچه 
شنيده ايم كه فشارهاى زيادى به سازمان ليگ و فدراسيون 
وارد مى شــود تا اين اتفاق رخ دهد. مگر مى شود فدراسيون 

فوتبال به خاطر خواسته يك باشــگاه و بدون در نظر گرفتن 
باشگاه ديگر تصميم به لغو يك بازى بگيرد. ما از مدت ها قبل 
براى بازى هفته دوازدهم در تهران برنامه ريزى كرده ايم. از اين 
جهت كه اين مسابقه مصادف شده است با شهادت امام رضا(ع) 
و طبيعى است كه در اين مقطع رفت وآمد به مشهد مقدس از 
لحاظ پروازى و اسكان شرايط بسيار سختى داشته باشد. حالا 
در اين شرايط كه ما بليت رفت و برگشت به تهران را با قيمت 
گزاف رزرو كرده و حتى هتل مان را هم مشــخص كرده ايم، 
اينكه به يكباره اعلام كنند بازى لغو شده است، درست نيست.

وى در اين باره تأكيد كرد: وقتى سازمان ليگ در ابتداى فصل 
برنامه هاى خود را به باشــگاه ها ارائه مى كند ما براساس آن 
برنامه ريزى مى كنيم و اگر تصميم به لغو اين مسابقه بگيرند در 
واقع خودشان را زير سؤال برده اند. با توجه به قيمت بالاى بليت 
هواپيما و هتل ها ما تحت هيچ شرايطى به لغو بازى با استقلال 
رضايت نخواهيم داد، چرا كه در اين صورت ضرر مالى سنگينى 

به ما وارد مى شود. 

سينا حسينى : برگزارى نخستين تورنمت بين المللى كشتى 
نوجوانان يادواره سيد جعفر موسوى در مشهد، بهانه خوبى براى 
جمع شدن گوش شكسته ها كنار يكديگر بود. با وجود اين كه 
برخى علاقمندان به اين رشته ورزشى براى تماشاى مسابقات 
به سالن شهيد بهشتى آمدند، اما صندلى هاى خالى بزرگترين 
مجموعه ورزشى مشهد، در مراسم افتتاحيه اين رقابت ها كاملا 
خودنمايى مى كرد تا حدى كه در آئين آغاز به كار اين مسابقات 
قاسم تقى زاده خامسى با انتقاد از غيبت مشهدى ها در مراسم 

افتتاحيه اين مســابقات گفت:«انتظار داشتم وقتى وارد سالن 
كشتى مى شوم شهروندان كشتى دوست مشهدى را در سالن 
ببينم اما متاسفانه از اين مسابقات زياد استقبال نشد،اميدوارم 
در مســابقات جام جهانى كشــتى كه قرار اســت به ميزبانى 

مشهدى ها برگزار شود اين اتفاق تكرار نشود.»
در حاشــيه افتتاحيه اين تورنمنت،موقعيتى فراهم شــد تا با 
شهردار مشهد درباره موضوعات ورزشى به ويژه نقش شهردارى 
در حوزه ورزش حرفه اى گفت و گو كنيم كه در ادامه حاصل اين 

گفت و گو را با هم مرور خواهيم كرد.

 به نظر مى آيد از عدم استقبال مشهدى ها از برگزارى 
اين مســابقات زياد راضى نيســتند، تا جايى كه در 
سخنرانى خود   در اين مراسم هم به اين مسئله اشاره 

كرديد.
  حقيقت را بخواهيد فكر مى كردم با پيشــينه و سابقه اى كه 
خراســان رضوى و مشهد در حوزه كشــتى دارد، سالن شهيد 
بهشتى مملو از علاقمندان به كشتى باشد، اما صندلى هاى خالى 
حســابى غافلگيرمان كردند. البته وقتى از متخصصان در اين 
حوزه سوال كردم آنها گفتند روز دوم مسابقات هميشه شلوغ تر 
از روز اول است اما مشهد به عنوان يكى از قطب هاى كشتى ايران 
هميشه بايد سرآمد باشد. به ويژه كه ما افتخارات بزرگى را در اين 
حوزه به جامعه كشتى تحويل داديم. مشهد بايد به مهد كشتى 

ايران تبديل شود.
  پس از دســتور اســتاندار مبنى بر واگذارى امتياز 
باشگاه پديده اخبارى در خصوص خريد 49 درصد از 
سهام باشــگاه پديده توسط شهردارى مشهد مطرح 
شد، آيا قرار است يكى از موسســات زير مجموعه 
شــهردارى اقدام به خريد اين بخش از سهام باشگاه 

پديده بكند؟
  اصلا چنيــن موضوعى وجود نــدارد. ما از ابتــدا هم اعلام 
كرديم كه به حوزه تيمــدارى ورود پيدا نمى كنيم. از اين رو 
اين مسئله را رد مى كنم كه شهردارى قرار است 49 درصد 

سهام باشگاه پديده را خريدارى كند اما بايد همين جا به اين 
مسئله براى نخستين بار اشاره كنم كه با وجود دستور آقاى 
استاندار مبنى بر واگذارى امتياز باشگاه، تا وقتى كه مجموعه 
مديريتى پديده بيلان مشــخصى از موضوعات مالى خود در 
اين سال ها ارائه نكنند هيچ اتفاقى رخ نمى دهد چون با اين 
وضعيت كسى حاضر نيســت خود را درگير پروسه عجيب و 

غريب پديده كند.
 اما موضوع واگذارى امتياز پديده كاملا جدى شــده و 

حتى اعلام شد مشتريان براى واگذارى امتياز پيش قدم 
شدند، تصور مى كنيد اين اتفاق رخ نمى دهد؟

  من با آقاى اســتاندار در اين ارتباط حرف زدم، آقاى استاندار 
از من خواست به اين موضوع ورود پيدا كنم و مشكل پديده را 
به صورت ريشه اى حل و فصل كنم. من هم به آقاى رشيديان 
اعلام كردم كه مى توانيم مشكل پديده را حل و فصل كنيم اما 
بايد همه چيز شفاف و روشن شود، تا وقتى تكليف موضوعات 
مالى و بدهى هاى اين تيم روشن نشود نمى توان از مجموعه اى 
انتظار داشت كه وارد اين عرصه شود. به جرئت اعلام مى كنم 
كه تا كنون فقط شــهردارى به پديده كمك كرده است چون 
اين احساس نياز از سوى مردم شد به همين دليل ما براى حل 

مشكل پديده وارد ميدان شديم.
 با شرايط كنونى تصور مى كنيد اين موضوع برطرف 
و زمينه بــراى واگذارى امتياز پديده مهيا شــود يا 
همچنان مردم و كادر فنى بايد با اين اســترس كار را 

ادامه دهند؟
  من كاملا درك مى كنم كه ميزان اســترس و نگرانى مردم و 
هواداران فوتبال چقدر زياد است، جايى نيست كه من بروم و از 
پديده و ورزش از من سوال نشود، بايد اين واقعيت را پذيرفت 
كه مردم اين تيم را دوست دارند، البته من با مردم مشهد حرف 
دارم، چرا براى حمايت از اين تيم وارد ميدان نمى شويد؟ فرق 
مشهدى ها با تبريزى ها چيســت؟ بايد همه به كمك اين تيم 
بياييد مردم با حضور خودشان از تيم حمايت كنند، مسئولان 
هم با تصميم گيرى به موقع مانع از دســت رفتن اين موقعيت 

طلايى شوند.
 بسيارى از كارشناســان معتقدند اگر مشكل پديده 
برطرف شــود اين تيم مى تواند سهميه ليگ قهرمانان 
آسيا را كسب كند! شهردارى در اين زمينه چه كمكى 

خواهد كرد؟
  از اين به بعد هم حمايت خواهيم كــرد اما بايد موضوع پديده 
را يك بار براى هميشه حل كنيم تا اين تيم اينقدر با استرس و 

فشار رو به رو نباشد. 

سبقت تراكتور از پيكان

مشهدى ها بى خيال صدر نمى شوند
شهردار مشهد در گفت و گو با قدس:

با اين شرايط كسى پديده را نمى خرد
 مشهد بايد دوباره به مهد كشتى تبديل شود

تور جهانى پينگ پنگ سوئد 
حذف برادران عالميان

 از جدول دونفره 
ورزش: برادران عالميان با شكست برابر تيم سوئد در جدول 
دونفره تور جهانى تنيس روى ميز ســوئد از مسابقات كنار 
رفتند.  در رقابت هاى بخش دونفره تور جهانى تنيس روى 
ميز ســوئد، برادران عالميان پس از صعود به جدول اصلى 
مسابقات،  با شكست برابر تيم ســوئد از دور مسابقات كنار 
رفتند.  در دور اول جدول مقدماتى تيم نوشاد و نيما عالميان 
با نتيجه 3بر2 تيم توماس لاكاتوس از مجارستان  و هانور اسوز 
از رومانى را شكست داد.   در دور جدول مقدماتى تيم برادران 
عالميان با نتيجه 3بر 2 تيم ايتاليا را مغلوب كرد و توانست به 
جدول اصلى مسابقات راه يابد.   اما تيم نوشاد و نيما عالميان 
در دور اول جدول اصلى برابر تيم سوئد با نتيجه 3برصفر بازى 
را واگذار كرد و به كار خود در اين مسابقات پايان داد.  پيش از 
اين در جدول انفرادى نوشاد و نيما عالميان با شكست برابر 

حريفان خود از دور مسابقات كنار رفته بودند. 

خدابخش: آماده تكرار 
طلاى دوره قبل هستيم

مهر: عضو تيم ملى كاراته گفت: تمام اعضاى تيم ملى 
با تمرينات خوبى كه پشت سر گذاشتند، آماده دفاع 
از عنوان قهرمانى و كسب دوباره طلاى جهان هستند.

مهدى خدابخش  گفت: براى دومين بار است كه در 
مســابقات قهرمانى جهان عضو تيم ملى هستم و در 
اين دوره نيز به صلاحديد كادر فنى در كوميته تيمى 
مبارزه خواهم كرد. در اولين حضور خود طلاى جهان 
را كســب كرديم و اين دوره نيز همه تلاش خود را به 
كار مى گيريم تا براى ســومين دوره متوالى قهرمان 

جهان شويم.
 وى افزود: در ماه هاى گذشته طلاى كاراته وان تركيه، 
برنز قهرمانــى آســيا در وزن 84- كيلوگرم و طلاى 
كوميته تيمى آسيا را كسب كرده ام و اميدوارم كه در 
رقابت هاى جهانى مادريد نيز بتوانم عضو موثرى براى 

رسيدن به قهرمانى دوباره تيم ملى باشم.

46رســيد. رعد پدافند در دزفول با نتيجه 46رســيد. رعد پدافند در دزفول با نتيجه 46
 از ذوب آهن اصفهان شكســت 

خورد. پتروشــيمى بندر امام در 
تهران ميهمان نيروى زمينى 

بود و در ديدارى يكطرفه با 
 بر ميزبان 

 آويژه صنعت پارسا مشهد 
در اوليــن بــازى خانگى 

خود پذيراى حريف ديرينه 
خود شــهردارى گرگان بود. 

گرگانى هــا كه در هفتــه آغازين 
بخاطر انصراف دانشــگاه آزاد تهران از 

مسابقات، بازى اولشان در گرگان لغو شد، در 

ســوم نتيجه را 
ثبت رساند. 

 پرتاب مشكوك
ده دقيقــه پايانــى اگرچــه 

صاحب توپ شد و با حركتى 
فريبنده كه مشكوك به قدم هاى 
غيرمجاز (رانيتگ) بــود، همزمان با 
اتمام وقت قانونى و سوت داور، توپ را قبل از 

 آغاز رايزنى ها براى لغو ديدار پديده و استقلال

ورزش: يك كودك ده ساله ايرانى با ويديويى تماشايى در دنيا شهرت پيدا كرده و بازيكن مورد علاقه او هم از كيلومترها دورتر ابراز تمايل كرده 
كه اين طرفدار مستعد خود را ببيند. دو روز پيش بود كه صفحه 433، يكى از صفحات مجازى مشهور در دنيا كه به انتشار ويديوهاى جذاب و 
خاص فوتبالى مى پردازد، يك ويديو از كودكى ايرانى منتشر و او را حسابى در دنيا معروف كرد. در اين ويديو كودك ايرانى كه لباس شماره 10 
يوونتوس و پائولو ديبالا را به تن دارد، به توپ پلاستيكى آبى رنگ ضربه اى مى زند و آن را از داخل يك پنجره كوچك عبور مى دهد. در ويديوى 
مذكور پسر بچه بعد از اينكه توپ را به هدف مى زند، به سمت دوربين برمى گردد و خوشحالى مشــهور پائولو ديبالا (ديبالا ماسك) را انجام 

مى دهد. در ذيل اين فيلم، اكانت رسمى ديبالا هم منشن شده است تا اين ستاره بتواند يكى از دورترين و كم سن ترين طرفدارانش را ببيند.
سرانجام اتفاقى كه انتظارش مى رفت، رخ داد. ديبالا فيلم را ديد، لايك كرد و ساعاتى پيش در اينستاگرام شخصى اش آن را منتشر كرد و از 
دنبال كننده هايش خواست كه در صورت آشنايى با اين كودك، او را معرفى كنند. اميرمحمد علامه، پسربچه 10 ساله اهل دهدشت، همين 
كودك مستعدى است كه ضربه استثنايى را به توپ نوستالژيك ايرانى ها زد و الگويش يعنى پائولو ديبالا را فرسنگ ها آنطرف تر به وجد آورد. 

شليك با توپ پلاستيكى 
به پنجره خوشبختى

من ديبالا هستم، 
10 ساله از ايران



14
شنبه  12 آبان 1397

 24 صفر 1440 3 نوامبر 2018  سال سى و يكم  شماره 8821 

ادب و هنر

خبر

برگزارى شب شعر ضدآمريكايى «هر چه فرياد» 
از  شــب  ششــمين  مهر: 
شب هاى شــعر مقاومت با 
عنوان «هر چه فرياد» عصرِ 
آبان 1397  دوازدهم  امروز 
در مؤسسه فرهنگى هنرى 
برگــزار  ادب  شهرســتان 
مى شود. شاعران سرشناس 
انقلاب در اين برنامه، سروده هاى خود را در پاسداشت شهيدان مبارزه 
با آمريكا و اســتكبار جهانى و درباره آغــازِ دورانِ افول اين امپراتورى 

براى حاضران مى خوانند.
ششمين شــب از شب هاى شعر مقاومت با عنوان «هر چه فرياد» كه 
از ســاعت 18 آغاز مى شــود به صورت نمادين شبى را انتخاب كرده 
اســت كه فرداى آن، روز تســخير لانه جاسوسى ايالات متحده و روز 
مبارزه با اســتكبار جهانى است. عنوان اين برنامه از گفته مشهور امام 
خمينى(ره) گرفته شده است كه فرمودند: «هر چه فرياد داريد بر سر 
آمريكا بكشــيد». پيش از اين پنج شب از «شب هاى شعر مقاومت» به 
همت مؤسسه شهرستان ادب برگزار شده بود كه با استقبال گسترده 
شــاعران و مخاطبان ادبيات همراه شده بود. آخرين مراسم «شب هاى 
شــعر مقاومت» نيز با عنوان «تهران - بيروت» با حضور شاعران ايرانى 
و لبنانى و جمعى از چهره هاى درخشــان فرهنگ و هنر مقاومت (12 
خرداد 1397) با موضوع شعر مقاومت و شعر ضداسرائيلى در مؤسسه 

شهرستان ادب برگزار شد.
مؤسسه شهرستان ادب در خيابان شريعتى، بالاتر از سه راه طالقانى، 

پلاك 168، طبقه چهارم واقع شده است.

اجراى تعزيه در خانه هنرمندان ايران
ايران  مهر: خانه هنرمندان 
تا 16 آبــان ميزبان اجراى 
تعزيه گــروه كانون كهرباى 

تعزيه است.
خســروآبادى  مجيــد 
سرپرســت گــروه كانــون 
از  اســت.  تعزيه  «كهرباى» 
ديگــر اعضاى اين گروه مى توان به ميــرزا ابوالفضل منبت كار، يحيى 
گلوردى، مهدى بخشى، كاظم جده خواه و... اشاره كرد. فضل و فتاح، 
حجه الوداع امام حسين(ع)، شهادت عابس و شوزب، شهادت وهب و 
غلام ترك، شــهادت حر بن يزيد رياحى، ورود اسرا به مدينه، شهادت 
امام حســن(ع)، شهادت امام رضا (ع) و شــهادت شاهچراغ مجالس 

تعزيه شب هاى پيش رو است.
علاقه مندان مى توانند تا چهارشــنبه 16 آبان هر شــب ساعت 18 به 

فضاى باز خانه هنرمندان ايران مراجعه كنند.

«ادبيات داستانى عامه» 
به قلم حسن ذوالفقارى منتشر شد

مهر: كتــاب «ادبيات داســتانى عامــه»  تأليف حســن ذوالفقارى، 
پژوهشــگر در حــوزه ادبيــات عامه و مديــر گروه آمــوزش زبان و 
ادبيات فارســى فرهنگستان زبان و ادب فارســى، منتشر شد.  كتاب 
«ادبيــات داســتانى عامــه» بر پايه پژوهش هاى چندســاله حســن 
ذوالفقــارى در داســتان ها، ضرب المثل ها و فرهنگ عاميانه فارســى 
تأليف و از ســوى نشــر «خاموش» به چاپ رســيده اســت. پيشــتر 
كتاب هاى «فرهنــگ بزرگ ضــرب المثل هاى فارســى»، «باورهاى 
عاميانه مــردم ايران»، «ادبيات مكتبخانه اى ايــران»، «يكصد منظومه 
عاشــقانه فارســى»، «چهار درويش» و... از اين نويسنده منتشر شده 
بود. به مناسبت انتشــار كتاب «ادبيات داستانى عامه» مراسمى براى 
رونمايى از آن در ســاعت 5 بعد از ظهر امروز شنبه 12 آبان در خانه 

گفتمان شهر با حضور نويسنده برگزار مى شود.

فراخوان هشتمين جشنواره استانى 
شعر و داستان سوره 

مهر: رضــا ميرزايى، رئيس 
حوزه هنرى استان مركزى 
هشــتمين  برگــزارى  از 
جشــنواره اســتانى شعر و 
داستان سوره در دو مقطع 
بزرگسال و دانش آموزى در 

اراك خبر داد.
وى در همين خصوص بيان كرد: هشــتمين دوره جشــنواره استانى 
شــعر و داستان ســوره در گروه سنى 18 ســال به بالا در دو بخش 
شعر و داستان كوتاه با اولويت هاى موضوعى انقلاب اسلامى و جنبش 
بيدارى اسلامى، دفاع مقدس، خانواده و اخلاق، تمدن اسلامى، عدالت 
و پيشــرفت، اميد به آينده، حمايت از كالاى ايرانى، عفاف و حجاب، 
آســيب هاى اجتماعى و ترويج حقوق شــهروندى در بهمن ماه سال 
جارى برگزار خواهد شد. هنرمندان حداكثر تا پايان دى ماه آثار خود 
را از طريق پست الكترونيكى info@artmarkazi.ir و يا به نشانى 

اراك، خيابان قائم مقام، ميدان ساعت ارسال كنند.

انتشار «غوغاى غزل؛ از سنايى تا سايه»
فارس: «غوغاى غزل؛ از ســنايى تا ســايه» گزيــده 400 غزل از 10 
غزلسراى برجسته ادب فارسى است كه از هر كدام به تساوى 40 غزل 
منتخب شده است. اين غزلســرايان عبارتند از سنايى، عطار، مولانا، 

سعدى، عراقى، حافظ، فروغى، شهريار، عماد و سايه.
تعــداد ابيات هر غزل بين پنج تا 10 بيت و مجموع ابيات كل غزل ها 
3000 بيت اســت، به علاوه چينش شاعران بر اساس تقدم تاريخى و 
چينش غزل ها براى هر شــاعر به صورت مجــزا طبق ترتيب الفبايى 
مطلع غزل هاســت. در مقدمه اين گزيده كه به اهتمام ســيد محمد 
توليت منتخب و منتشــر شده اســت، آمده: در هر گزيده اى به ناچار 
ذوق و سليقه گزينش كننده دخيل است و اين كتاب هم از اين قاعده 
مســتثنا نيست. اما چيزى كه نگارنده در انتخاب غزل ها متكى به آن 
بوده چيزى نبوده است مگر مصلحت وقت. تمام همت بر آن گماشته 
شــد تا غزل ها و بيت هايى گزينش شــود كه بيــش از هر چيز وقت 
مخاطب را خوش كند.  به اذعان توليت، اين اثر مجموعه اى اســت از 
عاشقانه هايى لطيف، كه متعلق  اند به سرآمدان غزل فارسى، براى دل 

هايى كه طالب وقت خوش اند و حال خوش.

 ادب و هنــر/ جواد شــيخ الاســلامى  
از همان روزهاى ابتدايى انقلاب اسلامى، با اجراى 
سرودهايى كه در تظاهرات و راهپيمايى ها با شور 
و حرارت خوانده مى شد و از نخستين لحظاتى كه 
امــام (ره) پس از ســال ها دورى از وطن، قدم به 
بهشت زهراى تهران گذاشتند و سرود «برخيزيد، 
برخيزيد، اى شهيدان راه خدا» در محضرشان اجرا 
شــد، مى شد حدس زد كه نقش ســرود در اين 
انقلاب بسيار پررنگ و حياتى خواهد بود. پس از 
پيروزى انقلاب اسلامى و در طى هشت سال دفاع 
مقدس، نقش و تأثيرگذارى اين هنر مردمى بيشتر 
از قبل آشكار شد و در مهم ترين برهه ها بيشترين 

نقش را در همدلى و اتحاد مردم داشت. 
گروه ســرود «آسمان» مشــهد، در ايام اربعين با 
سرودهايى مناسب حماســه اربعين قدم به اين 
درياى خروشــان گذاشته اســت. با سيدمجتبى 
ذبيحى، مســئول گروه ســرود آســمان درباره 
چگونگى شــكل گيرى ايــن ايده، نحــوه توليد 
ســرودها، ميزان استقبال زائران از اجراى سرود و 
چند و چون اين تجربــه صحبت كرده ايم كه در 

ادامه مى خوانيد:

 ايده  اجراى سرود در مسير نجف تا كربلا 
براى زائران اربعين چطور شــكل گرفت و 

عملياتى شد؟ 
با امســال، ما سه سال اســت كه توفيق اجراى 
سرود در پياده روى اربعين را داريم. اصل ايده هم 
كار خود ما بود. چند ســال قبل كه خودم هنوز 
نتوانســته بودم به مراسم اربعين بروم، با دوستان 
هنرمند در ارتباط بودم و ديدم 6-5 نفر از اعضاى 
گروه سرود به صورت جدا عازم اربعين هستند. با 
خودم گفتم چقدر خوب است كه ما با هم جمع 
بشويم و آنجا سرودى را اجرا كنيم. البته تصورمان 
اصلاً اين گونه نبود كه وسط ميدان برويم، سيستم 
صوت بگذاريم و اين قدر حساب شده اجرا كنيم. در 
ذهنم بــود كه مثلاً نزديك حرم حضرت على(ع) 
و حرم امام حســين(ع) برويم و همان وسط يك 
اجرايى داشــته باشــيم. هنوز نرفته بودم و اصلاً 
آشنايى با شرايط آنجا نداشــتم. حالا كه رفته ام 
مى بينم كه اصلاً چنين چيزى امكان پذير نيست. 
صدا به صدا نمى رسد و نمى شود در آن محدوده 
ســرود اجرا كــرد. تجربه اجــرا در اربعين را هم 
نداشتيم و هيچ كس هم از ما حمايت نكرد. حتى 
اجاره سيســتم صوت را هــم خودمان مى داديم. 
بچه ها سيســتم صوت را با چه سختى اى از مرز 
رد كردند. در آن شلوغى ها و گرد و غبارها از نجف 
تا كربلا سيســتم صوت را روى چرخ گذاشــتيم 
و دنبال خودمان كشــيديم و همــه اين ها واقعاً 

طاقت فرسا بود. 

 در اربعين مردم از قشــرهاى مختلفى 
حضور دارند و به همين دليل نوع مضامين، 
زبان شــعرها و ملودى بايد طورى باشــد 
كه آن مخاطب گســترده بتواند با سرودها 
ارتباط برقرار كند. رمز استقبال از كار را چه 
مى دانيد؟ اصلاً توقع و انتظار چنين استقبالى 

را داشتيد؟
ما از سرود هايى استفاده كرديم كه با شعرش هم 
مخاطب ايرانى و هــم مخاطب عرب زبان بتوانند 
همراهى كنند. اما ملودى شان، بيشتر زائران ايرانى را 
مخاطب قرار مى داد. «سرود مختار»، «ولايت عشق»، 
«اى صفاى قلــب زارم» و «به لاله در خون خفته» 
ملودى هايى هســتند كه مردم بى درنگ متوجه 
مى شوند كه كدام آهنگ است. آن ايام فيلم مختار 

هم زياد از تلويزيون پخش مى شــد. وقتى ما اين 
كار را در عراق اجرا كرديم همزمان با اجراهاى ما 
تلويزيون عراق هم سريال مختار را در شبكه هاى 
خودش پخش مى كرد. اين خيلى كمك كرد كه 
آن آهنگ براى مردم عراق هم دوســت داشتنى 
و خاطــره انگيــز شــود. در حقيقــت اصلاً فكر 
نمى كرديم چنين استقبالى از اجراهايمان بشود. 
شعرهاى فارســى اين سرود ها خوب بود و همان 
شعر فارسى به عربى ترجمه شده بود. عراقى ها در 
زبان خودشان به سرود مى گويند «نشيد». هرجايى 

كه ما را مى ديدند مى گفتند «نشيد مختار»! 
بــراى ايرانى هــا هم ســرود بازســازى شــده 
«اى صفاى قلب زارم» بســيار مورد پســند بود، 
بخصوص اينكه اين سرود براى امام رضا (ع) بود و 

ما از مشهد رفته بوديم.
در متن شــعرها هم كليدواژه هاى روز اســتفاده 
شــده بود، مثلاً بازسازى «به لاله در خون خفته» 
دقيقاً استكبارســتيزى بود، يعنى جدا از اينكه به 
پياده روى اربعين و بزرگى آن اشاره مى شد، بحث 

حمله به يمن در شعرها بود. 
در اربعين، به خاطر خود اين اتفاق باشــكوه اگر 
گروهى بيايد و سرودهاى احساسى و نرم بخواند 
مردم استقبال نمى كنند؛ كارهاى هنرى اينجا بايد 

با حماسه همراه باشد. 

 سال سوم اجرا در اربعين، چه تفاوتى با 
سال اول داشت؟ 

ســال اول وقتى به يك موكب عراقى مى گفتيم 
مى خواهيم سرود اجرا كنيم، مى گفتند ما داريم 
شربت مى دهيم، نمى شــود. اما وقتى با اصرار ما 
قبول مى كردند و ما اولين اجرا را تمام مى كرديم، 
ديگــر آن هــا بودند كه مــا را رهــا نمى كردند. 
امسال خوشبختانه هرجايى كه مى رفتيم سريع 
موبايلشان را در مى آوردند و مى گفتند كه ما فيلم 
سال هاى پيش تان را هنوز داريم. بعضى به شوخى 
مى گفتنــد ما در عراق از رئيس جمهور عراق هم 
مشهورتريم! يعنى گاهى بين موكب ها دعواست 
كه ما براى اجرا يا استراحت به كدام موكب برويم.

 هر روز چند اجرا داشتيد؟
 ما حداقل روزى 50 تا اجرا داشتيم. آن قدر پشت 
سر هم اجرا مى كرديم كه بعد از اجراها ديگر ناى 
هيچ كارى نداشــتيم و مى افتاديم. از من ســؤال 
كردند با اين وضع وقتى براى زيارت رفتن داريد؟ 

جواب دادم: ما به اين نتيجه رسيديم كه ثواب اين 
اجراها كمتر از زيارت نيست. درباره تعداد كسانى 
كه اجراهاى ما را شنيده اند هم بايد بگويم ما انصافاً 
اجرايى نداشتيم كه كمتر از300-200 نفر مخاطب 
داشته باشد؛ حتى بعضى وقت ها به 1000 و 2000 

نفر هم مى رسيد.

 براى ســال هاى بعد چــه كارهايى در 
ذهن داريد كه انجــام بدهيد، چون اربعين 
سرودهاى مختص به خود را هم لازم دارد؛ 

سرودهاى حماسى و مناسب حال اربعين؟
بــه اين دليل كه چهار پنــج روز در نجف حضور 
داريم و ســرودى درباره اميرالمؤمنين(ع) نداريم، 
قرار است براى سال آينده يك سرود با اين محتوا 
آماده كنيم. قطعاً ملودى جديد هم تأثيرگذار است 
و بايد انجام بدهيم، چنانكه ســرود «بوى سيب» 
و «شــيدا شده دلم» كه امسال اجرا كرديم جديد 
بودند و خيلى هم اســتقبال شد. قصد داريم يك 

كار هم براى حضرت قائم(عج) بسازيم.

جاى خالى تئاتر در فعاليت هاى هنرى 
اتفاق خوبــى كه من در  يك 
اين دو ســه ســال اخير با آن 
آشنا شدم «موكب القلم» است 
كه در عمود 828 زده شــده 
و طراحان و نقاشــان در آنجا حضور دارند 
و كار هنــرى توليد مى كننــد. هنرمندان 
مشهدى در اين موكب نقاشى مى كشيدند 

و براى مردم هم واقعاً جذاب بود. 
در كنار نقاشــى و طراحى اين دوســتان، 
ما پيوســت كار آن ها شــديم كه هم براى 
ما و هم براى آن ها خوب بود. اســتقبال از 
آن ها هم بــى نظير بود. بخش هاى ديگرى 

هم بودند كه مثــلاً در مكانى كليپ پخش 
مى كردند، يــا خاطره از جنــگ با داعش 
تعريف مى كردند كه بســيار هم تأثيرگذار 
بــود. در كل اتفاقات هنرى خوبى در عمود 
828 جريان داشــت، اما هنــوز جاى تئاتر 
و بعضــى رشــته هاى هنرى ديگــر خالى 

است. 
مثلاً در هميــن «موكب القلــم» بوم هايى 
گذاشــته بودند كه مــردم مى آمدند و در 
آن نقاشــى مى كردند يا پشت لباس زائران 
جملات و شعارهايى درباره اربعين و اسلام 

و امام حسين(ع) و... مى نوشتند.

ملودى هاى خاطره انگيز و شعرهاى به روز
فرق ما با بقيه گروه هاى سرودى 
كه به زيارت اربعين آمده اند همين 
است كه ما واقعاً شعرهايمان به روز 
اســت و جزو معدود گروه هايى 
هستيم كه سرودهايمان هم به زبان فارسى و هم 
به زبان عربى اســت. خيلى از گروه ها مى آيند و 
فقط در مورد امام حسين (ع) يك سرود فارسى 
مى خوانند و تمام. اما ما سرودهايمان با كليدواژه ها 
و مضامين روز و متناســب بــا اتفاقات و فضاى 
جامعه اســت.  فرق ديگر ما اين بود كه ترجيح 
داديم ملودى هاى خاطره انگيز و نوستالوژيك را 
انتخاب كنيم كه خيلى هم تأثيرگذار بود. چهار 

پنج سرودى كه مى خوانديم كارهايى بودند كه 
ملودى آن ها در ذهن مردم وجود داشت، به طور 
مثال با اينكه سال سومى است كه آهنگ مختار 
را اجرا مى كنيم اما هنوز هم مردم اصرار دارند آن 
را بخوانيم. تفاوت مهم ديگر ما با ساير گروه ها اين 
است كه ما در تمام سرودهايمان مشاركت مردم 
را هم داريم، يعنى يك بخش از سرود را طورى 
آماده كرده ايم كه مردم حتماً بايد مشاركت كنند. 
شعر مختار را كه خود شما زحمت كشيديد، مثلاً 
يك شــعر از حجت الاسلام سيدمحمدمهدى 
شفيعى است كه كار «چله داغ» است، يك شعر را 

هم خانم رجايى گفتند. 

گفت و گو با مجتبى ذبيحى، مسئول گروه سرود آسمان درباره تجربه اجراى سرودهاى ميدانى در مسير پياده روى اربعين 

عراقى ها عاشق سرود «مختار» بودند

آنچه مى خوانيد

وقتى ما ايــن كار را در عراق اجرا 
كرديــم همزمان بــا اجراهــاى ما 
تلويزيون عراق هم سريال مختار 
را در شــبكه هاى خــودش پخش 
مى كــرد. اين خيلى كمــك كرد كه 
آن آهنــگ براى مــردم عراق هم 
دوســت داشــتنى و خاطره انگيز 

شود

كوتاه و خواندنى

مهر: پيمان طهماســبى ارشلو با اســتفاده از چوب و فلز هفت مجسمه به شكل 
ماهــى طراحى كرده اســت تا در قالب نمايشــگاهى با عنــوان «ماهى ها هرگز 
نمى ميرند» دين خود را به شــهداى غواص ادا كند. ارشلو كه مجسمه هايش را از 
11 آبان ماه در گالرى شلمان به نمايش گذاشته است، درباره اين آثار گفت: من 
در نمايشگاه «ماهى ها هرگز نمى ميرند» با عرضه هفت مجسمه كه با تكنيك هاى 
مدرن ساخته شده اند، سعى داشتم به نوعى دين خود را به شهداى غواص ادا كنم. 
وى تصريح كرد: هيچ علاقه اى به هنر سفارشى ندارم و معتقد هستم هنر بايد از 

وجود هنرمند بجوشد تا در نهايت بتواند جايگاه خود را پيدا كند.

نمايشگاه «ماهى ها هرگز نمى ميرند» براى شهداى غواص

ادب و هنر: اجراى نمايش «نان خون» با حضور هنرمندان تئاتر و مسئولان فرهنگى هنرى 
خراسان رضوى آغاز شد. به گزارش قدس و به نقل از روابط عمومى حوزه هنرى خراسان 
رضوى، در مراسم افتتاحيه اين نمايش محمد جواد استادى، رئيس اداره ارشاد مشهد، 
ميثم مرادى، رئيس حوزه هنرى خراسان رضوى و جمعى از هنرمندان و پيشكسوتان تئاتر 
حضور داشتند. اين نمايش روايتى است از واقعه عاشورا كه نويسندگى آن را رضا وحيد 
و كارگردانى اثر را كريم جشنى بر عهده دارند. اين نمايش تا روز جمعه ساعت 6 عصر 
در تماشــاخانه اشراق اجرا مى شــود. گفتنى است در مراســم افتتاحيه «نان خون» 

عنوان شد تمامى عوايد اين نمايش نذر زائران پياده امام رضا(ع) خواهد شد.

استقبال از اولين اجراى نمايش «نان خون»

فارس: اكران فيلم هاى كمدى در شــهر مقدس مشــهد به احترام ايام شهادت امام 
حسن(ع) و امام رضا (ع) و همچنين رحلت رسول اكرم (ص) به مدت 10 روز متوقف 
شد. على سرتيپى، رئيس كانون پخش كنندگان سينماى ايران ضمن تأييد اين خبر 
گفت: توقف اكران فيلم هاى كمدى به احترام ايام شــهادت امــام رضا(ع) كه از روز 
دوشنبه 7 آبان ماه در شهر مشهد آغاز شده بود، تا روز پنجشنبه 17 آبان ماه ادامه پيدا 
مى كند. وى افزود: از روز جمعه 18آبان اكران مجدد فيلم هاى كمدى در شهر مشهد از 
سر گرفته مى شود. بنابر اين گزارش، سينماهاى كشور در هفته گذشته نيز به مناسبت 

ايام اربعين حسينى به مدت دو روز تعطيل بود.

توقف 10 روزه نمايش فيلم هاى كمدى در مشهد

13 آبان افتتاح مى شود 

«دونالد سلمان» جديدترين نمايشگاه كاريكاتور شجاعى 

مهر: نمايشــگاه كاريكاتور «دونالد سلمان» 
با موضوع استكبارســتيزى با آثارى از سيد 
مســعود شــجاعى طباطبايى يكشنبه 13 

آبان ماه افتتاح مى شود.
بر اساس اين خبر، سيد مسعود شجاعى طباطبايى مدير 
مركز هنرهاى تجســمى حوزه هنرى، آثار كاريكاتور خود 
با موضوع استكبارســتيزى را در نمايشــگاهى در گالرى 

ابوالفضل عالى حوزه هنرى برپا مى كند.
در اين نمايشگاه 90 طرح رنگى عرضه مى شود. اين نمايشگاه 
ســاعت 15 روز يكشــنبه 13 آبان ماه افتتاح مى شــود و 

علاقه مندان مى توانند براى حضور در مراسم، به حوزه هنرى 
واقع در خيابان سميه نرسيده به پل حافظ مراجعه كنند.

شــجاعى داراى مدرك رشته نقاشى از دانشكده هنرهاى 
زيباى دانشگاه تهران و كارشناسى ارشد گرافيك از دانشگاه 
تربيت مدرس است. او هم اكنون، مدير خانه كاريكاتور ايران 
و وبگاه ايران كارتون اســت. او در اواخر سال 1393 مدير 
خانه كاريكاتور انقلاب شد و پس از چندى به در خواست 
رياست سازمان فرهنگى هنرى شــهردارى تهران دعوت 
به كار شــد.  وى همچنين چهره سال هنر انقلاب در سال 

1396 است.

هنر هاى تجسمى
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زندگى رهبر شيعيان نيجريه مستند شد
اكران «ابراهيم» در جشنواره فيلم مقاومت 

تســنيم: پانزدهمين جشنواره 
بين المللى فيلــم مقاومت كه از 
5 تــا 9 آذر ماه ســال جارى در 
تهران و اصفهان برگزار مى شــود 
ميزبان مستندى است كه در آن 
سه دهه زندگى و مجاهدت هاى 
شــيخ ابراهيم زكزاكــى روايت 

مى شود. 
در اين اثر كه توســط حسين احمدى از سينماگران و فيلمسازان جوان 
اصفهانى ساخته شده سه دهه زندگى رهبر شيعيان كشور نيجريه تصوير 

مى شود.
اين فيلم روايت ابراهيم زكزاكى جوان مبارز نيجريه اى اســت كه بعد از 
انقلاب اسلامى به ديدار امام خمينى(ره) مى آيد و تحت تأثير اين ديدار به 
مذهب شيعه مى پيوندد. اكنون پس از سه دهه تبليغ بيش از 25 ميليون 

شيعه در نيجريه وجود دارد.
ساير مشخصات اين فيلم به اين ترتيب است: تصويربردار: سيد محمود 
حســينى و احمد خليلا، تدوين : على اصغر حيدرى و حميدرضا شيخ، 

تهيه كننده: حسين احمدى.
شايان ذكر است حســين احمدى متولد 1371 اصفهان، فوق ليسانس 
توليد سيما از دانشگاه صداوسيماست. از ديگر آثار جديد اين مستندساز 
جوان، سه گانه اى پيرامون پياده روى اربعين با نام هاى «گام هاى حقيقت، 
روايتگران خورشيد، در امتداد زينب» با موضوع فعاليت هاى تبليغى بديع 
مبلغان در پياده روى اربعين حسينى مثل پرده خوانى در جاى جاى اين 

مراسم عظيم و... است.
 

رونمايى از پوستر فيلم «سرو زير آب»
در آستانه اكران 

بانى فيلم: پوستر فيلم سينمايى 
«ســرو زير آب» بــه كارگردانى 
و  باشــه آهنگر  محمدعلــى 
تهيه كنندگى حامد حسينى در 

آستانه اكران رونمايى شد.
 فيلم سينمايى «سرو زير آب» به 
كارگردانى محمدعلى باشه آهنگر 
از 23 آبان ماه در گروه ســينمايى آزادى اكران مى شود. در آستانه اكران 

عمومى از پوستر رسمى اين فيلم رونمايى شد.
فيلم سينمايى «سرو زير آب» سيمرغ بلورين بهترين فيلمبردارى (عليرضا 
زرين دست)، ســيمرغ بلورين بهترين طراحى صحنه (عباس بلوندى) و 
سيمرغ زرين بهترين فيلم از نگاه ملى را از سى و ششمين جشنواره فيلم 

فجر به دست آورد.
بابك حميديان، مســعود رايگان، رضا بهبودى، مينا ســاداتى، همايون 
ارشــادى، مهتاب نصيرپور، هومن برق نورد، ســتاره اسكندرى، شهرام 
حقيقت دوست، حسين باشه آهنگر، فرخ نعمتى، هادى قميشى، سياوش 
چراغى پور، حسن نجاريان، حســين فلاح و امير دلفانى در اين فيلم به 

ايفاى نقش پرداخته اند.
«سرو زير آب» با مشاركت سازمان سينمايى حوزه هنرى، بنياد سينمايى 
فارابى و مؤسســه تصوير شهر توليد شده است و پخش اين فيلم توسط 

حوزه هنرى انجام مى شود. تبليغات فيلم بر عهده «ديالوگ» است.
 

قيام حره در «ماه و غزل» سريال مى شود
مهر: ســعيد رحمانى فيلمنامه 
نويس از ساخت سريالى با نام «ماه 
و غزل» با روايتى از «قيام حره» به 
تهيه كنندگى محسن على اكبرى 

خبر داد.
وى با اشاره به جديدترين پروژه 
خــود گفت: نگارش چند پروژه تلويزيونــى را برعهده دارم كه بزودى به 
مرحله پيش توليد مى رسند. يكى از اين پروژه ها به تهيه كنندگى محسن 
على اكبرى اســت كه به مناســبت محرم و با موضوع تاريخى-اسلامى 

ساخته مى شود.
وى بيان كرد: فيلمنامه اين سريال با نام «ماه و غزل» زمستان آماده توليد 

مى شود تا بتوان آن را براى محرم سال آينده از تلويزيون پخش كرد.
نويسنده مجموعه تلويزيونى «دريايى ها» به كارگردانى سيروس مقدم ادامه 
داد: داســتان اين سريال در ســال 63 هجرى يعنى 2 سال بعد از واقعه 
عاشورا رخ مى دهد و تأثيرات عاشورا را در سال هاى بعد روايت مى كند و 

در كنار آن يك روايت عاشقانه نيز دنبال مى شود.
وى تأكيد كــرد: «ماه و غزل» يك زمينه تاريخى دارد، اما از داســتان و 
شــخصيت هاى تخيلى بهره برده اســت و وقايع «قيام حره» را به تصوير 
مى كشد. رحمانى در پايان گفت: هنوز كارگردان اين پروژه انتخاب نشده 

است ولى بى شك تا يك ماه آينده قطعى مى شود.
«واقعه حَرّه» به قيــام مردم مدينه ضد يزيد و به دنبال آن واقعه خونين 
درهم شكستن قيام توسط يزيد با حمله خونبار سپاهيانش به شهر مدينه 

در سال 63 قمرى مى پردازد.
 

ساخت موسيقى «حكايت هاى كمال» آغاز شد
ســازندگان  فيلــم:  بانــى 
«حكايت هــاى كمــال» به تهيه 
كنندگــى محســن شــايانفر و 
كارگردانى قدرت االله صلح ميرزايى 
با گذشــت ســه مــاه همچنان 
در شــهرك ســينمايى مشغول 
طبق  هســتند.  تصويربــردارى 
اعلام تهيه كننده سريال، به تازگى فردين خلعتبرى كار ساخت موسيقى 
«حكايت هاى كمال» را آغاز كرده است. سريال «حكايت هاى كمال» در 31 
قسمت توسط سيما فيلم تهيه مى شود. فاز نخست اين سريال براى 31 
قسمت نگاشته شده و قسمت هاى ديگر براى فاز دوم در نظرگرفته شده 
اســت. قصه اين سريال درسال 1340 اتفاق مى افتد. تاكنون بيش از 40 

درصد از سريال جلوى دوربين رفته است.
محمود پاك نيت، شــهره لرستانى، حميد ابراهيمى، نگارعابدى، شهرام 
عبدلى، فلورنظرى و جمعى از بازيگران سينما و تئاتر در اين سريال بازى 

دارند.
«حكايت هاى كمال» اقتباسى از رمانى به همين نام نوشته محمد ميركيانى 

و قهرمان داستان يك نوجوان به نام كمال است.

 سيما و ســينما/ صبا كريمى  بى  شك يكى 
از ســريال هاى ماندگار تلويزيون كه مردم علاقه 
بســيارى به آن دارند، «مختارنامه» است. سريالى 
كه بازپخش مكرر آن طى اين ســال ها گواهى بر 
اين ادعاســت و بينندگان تلويزيون با هر سن و 
سالى مشتاقانه به تماشــاى اين داستان تاريخى 
مى نشــينند. اغراق نيســت اگر بگوييم يكى از 
جذاب ترين شخصيت هاى اين مجموعه تاريخى، 
كيان ابوعمره ســردار ايرانى و از يــاران نزديك 
مختار ثقفى اســت و مردم علاقه بسيارى به اين 
نقش جذاب و تاريخى دارند. رضا رويگرى بازيگر 
اين نقش كه انصافاً هم بخوبى از پس آن برآمده 
نيز چنين نظرى دارد و معتقد اســت مردم اين 
شخصيت را به خاطر ايرانى بودنش خيلى دوست 
دارند. بازيگرى كه طى چهاردهه با كارهاى خوبش 
خاطرات زيادى براى مردم ســاخته و محبوبيت 
بســيارى ميان آن ها دارد و هنوز كه هنوز است 
پس از گذشــت چندين دهه نواى «ايران ايران» 
وى در حافظه همه ما زنده اســت. اين بازيگر اين 
روزها با بيمارى دست و پنجه نرم مى كند و با اين 
كه حال مساعدى نداشت اما با صبورى و مهربانى 
پاسخگوى سؤالات ما بود كه مشروح اين گفت و گو 

را در ادامه مى خوانيد. 

وضعيت  روزهــا  اين  رويگــرى  آقاى   
جسمانى تان چگونه است؟

درمان را ادامه مى دهم اما متأســفانه هيچ خبرى 
از من نمى گيرند؛ تلويزيون هم فقط كارهايمان را 
پخش مى كنند و از مسئولان سينمايى هم خبرى 
نيســت. 40 سال است كه صداى من بدون هيچ 
حق پخشى در صدا و سيما در حال پخش است؛ 
ضمن اين كه اغلب كارهايى كه من در آن ها بازى 
كردم آثارى ماندگارند و هميشــه هم سوددهى 
بالايى براى صدا و ســيما داشته اند، اما مسئولان 
اصلاً به اين فكر نيستند كه سراغى از من بگيرند 
و بپرسند آيا من پول فيزيوتراپى و دارو و درمانم را 
دارم يا خير! البته من بعد از اين همه سال حدود 
ســه چهار ماه پيش از طرف خانه پيشكســوتان 
سينما و تلويزيون بيمه شدم، اما تا قبل از آن تمام 

مخارج درمانى برعهده خودم بود.

 وضعيت پيشكسوتان سينما و تلويزيون 
را چگونه ارزيابى مى كنيد؟

متأســفانه ما هيچ وقت هواى پيشكســوتان را 
نداشتيم وهميشــه جوان ترها فكر مى كنند ما 
قديمى هــا بى هيچ زحمتى به اينجا رســيديم، 
در حالــى كه نمى دانند ما هــم روزى در جايگاه 
خودشــان بوديــم و از صفــر شــروع كرديم و 
مرارت هاى بسيارى در اين راه كشيديم و با داشته 
و نداشــته هاى بسيارى دست و پنجه نرم كرديم 
و با سختى به اينجا رســيديم و قرار است روزى 
آن ها جاى ما بنشينند و پيشكسوت شوند و روزى 
هم خودشان در اين موقعيت قرار مى گيرند و بايد 

بدانند كه امروز چطور رفتار كنند.

 اخيــراً از فريبرز عرب نيا كــه با او در 
«مختارنامه» همبازى بوديد گلايه كرديد و 
وى نيز براى شــما جوابيه اى در شبكه هاى 
اجتماعى منتشر كرده است. به جز مسئولان، 

بازيگران سراغى از شما مى گيرند؟ 
اوايل برخى بازيگران بويژه آن ها كه در «مختارنامه» 
همبازى بوديم گاهى اوقات مى آمدند و سراغى از 
من مى گرفتند، اما الان ديگر اينطور نيست. بله! 
اتفاقاً من از آقاى عرب نيا گلايه كردم و جواب او 
را ديدم و مى خواستم برايش يك پست تصويرى 
بگذارم كه فرصت نشــد و حرفم را اينجا مى زنم. 
واقعيت اين است كه من توقعى از آن ها ندارم چون 
قطعاً آن ها هم مشكلاتى در زندگيشان دارند. آقاى 
عرب نيا حرف خوبــى زده و گفته كه من گلايه 
دوستانه اى كردم كه اتفاقاً درست هم گفته و واقعاً 
گلايه من دوســتانه بوده است. خود من هميشه 
از كسى گلايه مى كنم كه خيلى دوستش داشته 
باشم و اگر از وى توقعى داشته باشم به دليل اين 
است كه به آن شخص علاقه دارم. آقاى عرب نيا 
هم براى من چنين شخصيتى است و اگر گلايه اى 
هم داشــتم به دليل علاقه اى بوده كه به شخص 
ايشــان داشتم و دارم. ما ســال ها با همديگر كار 

كرديم و من از ايشان كار ياد گرفتم و از كار كردن 
كنارش لذت بردم و با همديگر رفاقت و دوســتى 
داريم. ايشان هم گفته كه من ايران نيستم كه من 
هم تا پيش از اين كه خودش بگويد اين مســئله 
را نمى دانســتم و من هم برايشان آرزوى عاقبت 

بخيرى دارم.

 خيلى از پيشكسوتان از اين كه به آن ها 
كار پيشنهاد نمى شود گلايه دارند و از اين كه 

فراموش شدند، ناراحتند.
دقيقاً كسانى فراموش شدند كه مردم دوستشان 
دارند. شايد باور نكنيد من روزى چقدر پيام و تلفن 
دريافت مى كنم و وقتى بيرون از منزل هســتم 
برخورد مردم چقدر دوســتانه است و مدام از من 
سؤال مى كنند كه چرا كار نمى كنى و مى گويند 
كه كارهاى تو را دوســت داريم و مى خواهيم تو 
را بيشتر در تلويزيون ببينيم. به نظر شما اين چه 
معنى مى دهد؟ اين يعنى مردم دوســت دارند ما 
باشــيم، اما يك عده اى هم هستند كه اصطلاحاً 
غوره نشده مويز مى شوند. من قصد ندارم به كسى 
توهين كنم، اما واقعاً جايگاه ما كجاست؟ مردم با 
خيلى از اين بازيگران مأنوس نشــدند چون آن ها 
نه خاطره ســازى كردند و نــه كارى انجام دادند 
كه در اذهان مــردم باقى بماند ولى فعلاً اينگونه 
است و پيشكسوت هم وضعيتش همين است كه 

مى بينيد.

 شما در زمره هنرمندانى هستيد كه مردم 
با كارهايتان خاطرات بسيارى دارند. برخورد 

آن ها با شما چگونه است؟
مردم واقعاً بى نظيرند و عشــقى كه آن ها به من 
مى دهند فوق العاده است. من گاهى از اين همه 
عشق و علاقه تعجب مى كنم، اما مى دانم هركارى 

براى آن ها كردم با عشــق بوده و من هم آن ها را 
عاشقانه دوســت دارم و مى دانم آن ها هم متقابلاً 
اين علاقه را مى فهمند و از آن ها به دليل پشتيبانى 
و حمايتشــان تشكر مى كنم كه اين قدرهواى ما 
را دارند. من چند شــب قبل براى تماشاى تئاتر 
به يكى از ســالن ها رفته بودم و مردم بقدرى به 
مــن لطف داشــتند و اظهار محبــت كردند كه 
نمى دانستم چه بگويم. اين حرف ها براى من بسيار 
جذاب است، اما جواب اين حرف ها چيست و ما به 
مردمى كه اين قدر عاشقانه با ما برخورد مى كنند 
چه مى توانيم بگوييم؟ به نظرم اصلاً نمى توان مردم 
و مسئولان را با هم قياس كرد. برخورد مردم واقعاً 
بى نظير است. من نمى خواهم كسى را زير سؤال 
ببرم، اما مسئولان فرهنگى واقعاً نمى دانند كه ما 

هستيم كه آن ها هستند و آن ها در حال از دست 
دادن ســرمايه هايى هستند كه ديگر هيچ وقت 

مانند آن ها را به دست نخواهند آورد. 
چند وقت پيش يك ســرى از اهالى سينما براى 
من يك بزرگداشــت كوچكى گرفتند و صحبت 
از همين مســئله بود كه جاى عزت االله انتظامى، 
خسرو شكيبايى و بسيارى ديگر كه از بين ما رفتند 
را چه كســى قرار است پر كند؟ من كه يك پلان 
بازى آن ها را هم نمى توانم بكنم. شــايد خيلى ها 
اعتماد به نفس بالايى داشــته باشند و بگويند ما 
مى توانيم جايگزين آن ها باشيم، ولى هيچ كدام از 
ما نمى توانيم جايگزينى براى آن ها باشيم؛ چه ما 
و چه كسانى كه نسل هاى آينده به سينما اضافه 
خواهند شد جاى اين بزرگان را پر نخواهند كرد؛ 
بنابراين حيف است كه قدر اين سرمايه ها را ندانيم. 
اين سرمايه ها تك تك از بين مى روند و كسى هم 

نمى تواند جلوى آن را بگيرد. 

 برگرديم به ســريال «مختارنامه»؛ كيان 
نقش تأثيرگذارى بود و شــخصيت پردازى 
قوى داشت. نظر خودتان در مورد نقشى كه 

ايفا كرديد چيست؟
بله، خوشــبختانه خيلى نقش خوبى بود و كاملاً 
درست است شخصيت پردازى كيان بسيار قوى 
بــود و نقش كيان هم خيلى خوب از كار درآمد و 
مردم آن را خيلى دوســت داشتند به دليل اينكه 
يك ايرانى بود و به اهل بيت(ع) ارادت داشــت و 
تا لحظه شهادت به مختار وفادار بود و شخصيتى 
داشت كه به همه درس مى داد. درس هايى كه فكر 
مى كنم اين روزها بيش از پيش به آن نياز داريم و 
به نظرم خيلى لازم است كه به همه يادآورى كنيم 
كه چنين شخصيتى داريم و براى همين است كه 

مردم بسيار با او ارتباط برقرار كردند.

  آيا شما هم در پرداخت شخصيت «كيان» 
تأثيرى داشــتيد و به نقش چيزى اضافه 

مى كرديد؟ 
نه اصلاً حتى يك درصــد. آقاى ميرباقرى اجازه 
نمى داد يك واو از متن كم يا به آن اضافه شــود. 
او هميشــه مى گفت اين متن را به صورت شعر و 
نثر نوشــتم كه اگر تغييرى در آن بدهيد از اين 
حالت در مى آيد. درست هم مى گفت، بنابراين ما 
به هيچ وجه اجازه بداهه پردازى و اين نوع كارها را 
نداشتيم و فقط تنها كارى كه مى توانستيم بكنيم 

اين بود كه آن را خوب بازى كنيم.

 خاطره اى از «مختارنامه» داريد كه براى 
خودتان شاخص و ماندگار باشد؟

سراسر كار خاطره بود. اتفاق هاى بسيارى در آن 
ســريال براى من افتاد. چه زمان هايى كه از اسب 
افتادم يا شمشير در پايم رفت و با تبر به چشمم 
آسيب وارد شد. همه اين ها گرچه به ظاهر اتفاقات 
بدى اســت، اما براى من خاطــرات خوبى به جا 
گذاشته اســت و با اين كه سختى هاى بسيارى 
پيش آمد، اما من به خروجى كار نگاه مى كنم كه 
ممكن است در هر شغلى اتفاق بيفتد و فقط كار ما 
اينگونه نيست و همانطور كه لذت دارد و خروجى 

خوب دارد اين مسائل هم همراهش است.

 به تازگى پخــش مجدد «مختارنامه» به 
پايان رسيده اســت، نظر شما درباره تكرار 
چندباره آن و تأثيراتــى كه مى تواند روى 

مخاطب داشته باشد چيست؟
مردم خيلى دوست دارند كه اين كار مدام بازپخش 
مى شود و هركسى را كه مى بينم مى گويد من حتى 
اگر 50 بارديگر اين كار را ببينم ســير نمى شوم. 
كسانى هستند كه علاوه بر اين كه بازپخش كار 
را مى بينند، مى گويند ما حتى سى دى آن را هم 
خريديم و هر از گاهى تماشــا مى كنيم. شايد بد 
نباشد يك خاطره اى تعريف كنم. در محرم همين 
امسال به تكيه تجريش رفته بوديم و يك آقايى با 
دختر خردسالش ســمت من آمدند و آن مرد به 
دخترش گفت فلان ديالو گ و صحنه را براى آقاى 
رويگرى بازى كــن و جالب اين كه آن بچه همه 
ديالوگ ها را حفظ بود؛ ديالوگ هايى كه من خودم 
ديگر يادم نيست و اين بسيار تعجب آور بود. واقعاً 
چطور كسى مى تواند اين سريال را دوست نداشته 
باشد. حتى من از خيلى ها شنيدم كه مى گويند 
ما بعد از چندين بار كه اين ســريال را مى بينيم 
تــازه درك مى كنيم كه اين ســريال مى خواهد 

چه بگويد.

 حتمــاً خبر داريد كه قرار اســت آقاى 
ميرباقرى ســريال «ســلمان فارسى» را 
بسازد، آيا به شما براى بازى در اين سريال 
پيشنهادى شده اســت و اين كه خودتان 

تمايلى به بازى داريد؟
بله خبر دارم كه مدت هاست مى خواهد اين كار را 
بسازد، اما هربار با تأخير مواجه مى شود. من و آقاى 
ميرباقرى به يكديگر خيلى علاقه داريم و من به 
ايشان ارادت خاصى دارم. يك بار آقاى ميرباقرى 
را در سالن همايش هاى صدا و سيما ديدم و گفتم 
اگر كارى بسازى به من هم خبر مى دهى؟ ايشان 
گفتند مگر مى شــود من كارى بسازم و تو در كار 
من نباشى. فعلاً كه با من صحبتى نشده، اما من 
با سر و همين پاى شكسته مى روم و در كار آقاى 

ميرباقرى بازى مى كنم.

 آيا اين اواخر پيشنهاد كارى هم داشتيد؟
كارهايى پيشــنهاد مى دهند كه شــرم آور است 
بخواهم راجع به آن صحبت كنم. من اخيراً براى 
يك كارى رفتم كه در مجموع ســه ساعت آنجا 
بــودم و به كارگردان كار هم گفتم چرا وقتى من 
اينجا هستم از من استفاده نمى كنى؟ من اين را 
نمى فهمم كه اين ديگر چه كارى است. كارى كه 
نه تماشاچى از ديدن آن لذت مى برد و نه خودم و 
نه اين كه حضور من به كار چيزى اضافه مى كند. 
نقش بايد به گونه اى باشد كه بازيگر بتواند به آن 
برسد نه اين كه اين قدر كوتاه باشد كه تكليفش 
مشخص نباشد و قطعاً وقتى بازيگر نقش را درك 

نمى كند، نمى تواند لذتى هم از آن ببرد.

برش

شخصيت پردازى كيان بسيار قوى 
بــود و نقش كيان هم خيلى خوب 
از كار درآمــد و مردم آن را خيلى 
دوســت داشــتند به دليل اينكه 
يك ايرانى بود و به اهل بيت(ع) 
ارادت داشــت و تا لحظه شهادت 
به مختار وفادار بود و شــخصيتى 
داشــت كه به همه درس مى داد. 
درس هايــى كه فكــر مى كنم اين 
روزهــا بيش از پيش بــه آن نياز 
داريم و به نظرم خيلى لازم است 
كه به همه يادآورى كنيم كه چنين 
شــخصيتى داريم و بــراى همين 
اســت كه مردم بسيار با او ارتباط 

برقرار كردند

سيما و سينما

رضا رويگرى در گفت وگو با قدس از شيرينى هاى يك نقش تاريخى و حال اين روزهايش مى گويد

راز ماندگارى «كيان»

 رضا رويگرى متولد 6 دى ماه 1325 اســت. هنرمندى كه مردم همچنان و 
بعد از گذشت 40 سال از آغاز انقلاب او را به واسطه قطعه «ايران ايران» كه در 
روزهاى منتهى به پيروزى انقلاب اسلامى اجرا شد در خاطر دارند. رويگرى 
كه كار بازيگرى را از تجربيات تئاترى آغاز كرده بود با اولين كار بازيگرى خود 

در سينما جايگاه ويژه اى پيدا كرد. 
«عقابها»ى ســاموئل خاچيكيان هرچند رويگرى را در قالب يك خلبان در 
نقش مكمل به تصوير مى كشيد، اما جايگاه اين فيلم به عنوان پرمخاطب ترين 
محصول همه آن سال ها استوارى حضور سينمايى رويگرى در سال هاى بعد 

را موجب شد.
رويگــرى به دلايل مختلف كه يكــى از آن ها روحيــات اخلاقى مثبت و 
تعامل ســازنده است حين سال هاى فعاليتش تجربه همكارى با بسيارى از 
كارگردانان درجه يك را به دســت آورد. همين شــد كه هم در كارنامه اش 
«اجاره نشين ها»ى داريوش مهرجويى به چشم مى خورد كه در آن در نقش 
يك دانشــجوى مهندسى عمران ايفاى نقش كرد كه مدام با برادر كاسبش 
درگير اســت، هم «كانى مانگا»ى سيف االله داد را كه در آن نقش يك تكاور 
به سمپاتيك ترين شكل خلق كرد و هم درام ترسناك «شب بيست و نهم» 

حميد رخشانى را كه به اثرگذارترين شكل ممكن نقش جوانى بى جربزه را 
در آن ايفا نمود. 

در سال هاى بعد رويگرى تجربه همكارى با كارگردانانى چون داوود ميرباقرى، 
فريدون جيرانى، حميد نعمت االله و مهدى صباغ زاده را تجربه كرد. رويگرى 
فعاليت تلويزيونى جدى خود را زودتر از سينما و با بازى در مجموعه «لحظه» 
آغاز كرد و با «محله بروبيا» در كانون توجه قرار گرفت. اما شــايد مهم ترين 

همكارى هاى تلويزيونى رويگرى با داوود ميرباقرى بوده است. 
رويگــرى در مجموعه هــاى «معصوميت از دســت رفتــه»، «مختارنامه» 
و«شاهگوش» هر سه از آثار ميرباقرى حاضر شد و البته كه در اين ميان ايفاى 
نقش اش در كاراكتر «كيان» سريال «مختارنامه» جايگاه ويژه اى دارد.حاصل 
فعاليت رويگرى در ســينما بازى در 28 فيلم است. البته در اين سال ها او 
تنها به بازيگرى مشغول نبود و در حوزه آواز و نقاشى هم طبع آزمايى كرد. 
صداى خوب رضا رويگرى به گفته خودش عاملى بود كه او را وارد سينما هم 
كرد. او براى كارهاى خود آهنگ سازى نيز كرد و نتيجه تلاشش در عرصه 
موسيقى انتشار ســه آلبوم با عنوان (از عشق گفتن)، (غوغا) و (كازابلانكا) 

است. 

حاشيه

قصه جذاب و پرداخت بسيار 
مناســب كارگردان سريال 
«مختارنامه» به واقعه تاريخي 
و ديدني كربلا و حماســه 
از جمله  امام حســين(ع) 
عوامل موفقيت اين سريال

است. 
برگرفته  «كيان»  شخصيت 
از مستندات تاريخي است. 
«كيسان بن عمره» مشهور 
به «كيان» نخستين شيعه اي 
بود كه پيشــنهاد انتقام از 
قاتلين كربلا را به مختار مي 
دهد و در واقــع وي طراح 
اين ماجراســت. شخصيت 
«كيان» داراي فرهنگ ايراني 
و اعتقاداتي اســت كه براي 

رســيدن به آن ها تا آخر و تا پاي جان مقاومت مي كند. 
سريال «مختارنامه» با نگاهي تاريخي و عاشقانه، تصويري 
زيبا از واقعه عاشورا ارائه مي دهد و مي كوشد غيرمستقيم 
و در حاشيه، بخش هايي از واقعه  كربلا را براي مخاطبان 

ترسيم كند.
بازي در نقش اين ســردار ايراني يكي از بهترين و مهم 

تريــن كارهاي دوره بازيگري من اســت. به عنوان يك 
بازيگر، نقش «كيان» را عاشقانه دوست داشتم و صادقانه 
براي ايفاي آن زحمت كشيدم. «مختارنامه» اثري ماندگار 
و تاريخي است و بازي در نقش «كيان» براي من افتخاري 
بزرگ و نقطه عطفي در كارنامه كاري ام محســوب مي 

شود.
به شخصيت مختار و عرقى كه به سيدالشهدا(ع) داشت، 

علاقه داشــتم و واقعاً هر لحظه خدا را شكر مى كردم كه 
فرصتــى برايم پديد آورده براى اداى دين به امام ســوم 

عليه السلام.
پدرم علاقه زيادى به اين داشــت كه من روحانى شــوم 
و براى همين قبل از اينكه به ســمت هنر بيايم دو سال 
درس طلبگى خواندم و جامع المقدمات را هم تمام كردم، 
اما در نهايت سراغ بازيگرى رفتم. شايد يكى از دلايلى كه 

را  كيان  كاراكتر  سخنورى 
درك كرده و خوب اجرايش 
تحصيلات  هميــن  كردم 
طلبگى باشد. كيان در عين 
اينكه دلير بود و متهور در 
رزم آورى بسيار بيان نافذى 
داشــت و هميــن موجب 
مى شد در فرماندهى موفق 

عمل كند.
هنوز هم وقتــى در كوچه 
و خيابــان راه مــى روم كم 
نيســتند مخاطبانى كه از 
هوادارانى  مى گويند؛  كيان 
كــه از تــه دل آن را درك 
افســوس  امــا  كرده انــد، 
مى خورم كه براى بازى در 
ايــن فيلم در داخــل از ما 

قدردانى نكردند، اما در عراق چرا.
بشدت شيعيان عراق با مختار و كيان ارتباط گرفته بودند 
و نه فقط در بسيارى از بزرگراه هاى خود تصوير مختار را 
زده بودنــد كه از من قدردانى جانانه اى به عمل آوردند و 
شمشيرى ملقب به نام على عليه السلام را به من هديه 

دادند. چه هديه ا ى بهتر از اين.

ايرانى و عراقى با «مختارنامه» ارتباط گرفتند

 بى  شك يكى 
از ســريال هاى ماندگار تلويزيون كه مردم علاقه 
بســيارى به آن دارند، «مختارنامه» است. سريالى 
كه بازپخش مكرر آن طى اين ســال ها گواهى بر 
اين ادعاســت و بينندگان تلويزيون با هر سن و 
سالى مشتاقانه به تماشــاى اين داستان تاريخى 
مى نشــينند. اغراق نيســت اگر بگوييم يكى از 
جذاب ترين شخصيت هاى اين مجموعه تاريخى، 
كيان ابوعمره ســردار ايرانى و از يــاران نزديك 
مختار ثقفى اســت و مردم علاقه بسيارى به اين 
نقش جذاب و تاريخى دارند. رضا رويگرى بازيگر 
اين نقش كه انصافاً هم بخوبى از پس آن برآمده 
نيز چنين نظرى دارد و معتقد اســت مردم اين 
شخصيت را به خاطر ايرانى بودنش خيلى دوست 
دارند. بازيگرى كه طى چهاردهه با كارهاى خوبش 
خاطرات زيادى براى مردم ســاخته و محبوبيت 
بســيارى ميان آن ها دارد و هنوز كه هنوز است 
پس از گذشــت چندين دهه نواى «ايران ايران» 
وى در حافظه همه ما زنده اســت. اين بازيگر اين 
روزها با بيمارى دست و پنجه نرم مى كند و با اين 
كه حال مساعدى نداشت اما با صبورى و مهربانى 
پاسخگوى سؤالات ما بود كه مشروح اين گفت و گو 

وضعيت  روزهــا  اين  رويگــرى  آقاى 

درمان را ادامه مى دهم اما متأســفانه هيچ خبرى 

راز ماندگارى «كيان»



زاده تربت  مجيد  ايســتگاه/   
همان قدر كه سرشــناس و معروف 
است، شخصيتى مرموز و پيچيده 
هم هســت. با وجــود اعترافات و 
افشــاگرى هايى كه در مورد خــودش و ديگران 
كرده، هنوز هم بســيارى از پرسش ها در مورد 
چهره واقعى «حسين فردوست» بى پاسخ مانده 
است. شخصيت برجســته سياسى - اطلاعاتى 
رژيم پهلوى كه شايد مى توانست به آسانى كشور 
را ترك كند، اگرچه پس از دستگيرى، همه چيزِ 
دربار و رژيم پهلوى را روى دايره مى ريزد و لب به 
سرزنش رژيم رفيق گرمابه و گلستانش - شاه - 
باز مى كند اما بســيارى از تاريخ نويســان درباره 
دلايل ماندنش در ايران به پاسخ درست و حسابى 
نرسيده اند و فقط به حدس و گمان هايى در اين 

باره بسنده كرده اند.

 تودار
بيشتر ماجرا را بگذاريد به حساب بخت و اقبال 
يا چيزى مثل اين، وگرنه نمى شود توجيه ديگرى 
براى موقعيت و موفقيت «حسين فردوست» در 
كودكى و نوجوانى پيدا كرد. كودكى كه ســال 
1296 در خانواده اى نسبتاً پرجمعيت به دنيا آمد 
و پدرش هم افســر ژاندارمرى بود و توانست تا 
درجه سروانى برسد و بعد بازنشسته شود، نه از 
رانت خانوادگى و تشــكيلاتى برخوردار بود و نه 
ثروت سرشار خانوادگى داشت كه بتواند به وسيله 
اين ها راهى به سوى دربار باز كند. شانسش زد و 
كمى هم شخصيت و روحيات خودش كمك كرد 
تا با وليعهد در مدرسه نظام، همكلاسى و رفيق 
شــود و بعد هم «رضا خان» كه دنبال دوست و 
رفيق درست و حسابى براى فرزندش مى گشت، 
از ميان همكلاسى ها، «حسينِ» تودار، درسخوان 
و نظامى زاده را براى همنشينى با وليعهد انتخاب 
كنــد. خُلق و خو و لابــد رازدارى و وفادارى اش 
در همــان كودكى و نوجوانــى آن قدرها بود كه 
«رضاخان» حتى در ســال هاى بعد و زمانى كه 
«فردوست» تصميم گرفت نظامى گرى را رها كند 
و پزشكى بخواند، اجازه اين كار را نداد و توصيه 
كرد تحصيلاتــش را در دانشــكده ادامه بدهد.

 نمك گير
دو سال اختلاف ســن با وليعهد، مشكلى براى 
دوستى اين دو نفر ايجاد نمى كرد. «محمدرضا» 
از ديد پدرش به دوستى نياز داشت كه بزرگ تر 
از پسرش باشد و بتواند هم روى رفتار او نظارت 
داشته و هم راهنمايش باشد. سال 1310 كه قرار 
شد وليعهد 12 ساله براى ادامه تحصيل به كالج 
«له روزه» در ســوئيس فرستاده شود «حسين 

فردوست» 14 ساله هم همراه او فرستاده شد تا 
به اجبار، امكان تحصيل در يكى از گرانقيمت ترين 
مدارس جهان را پيدا كند. خلاصه در طول 5 سال 
اقامت و تحصيل در كنار وليعهد، «فردوست» هم 
نمك گير خاندان سلطنتى و هم تبديل به رفيق 
و همنشين جدا نشدنى شاه آينده شد. اين رفاقت 
تا زمان ســقوط پهلوى دوم ادامه داشت و سبب 
شد خيلى ها او را چشم و گوش «محمدرضا» در 
دوره ســلطنت بدانند. در كتاب «مأموريت براى 
وطنم» نيز خود «محمدرضــا» به اين واقعيت 
اشــاره مى كند و «فردوســت» را تنها دوست و 

همراه صميمى خود معرفى مى كند. 

 60 سال رفاقت
 نزديك به 60 ســال از عمر 70 ســاله اش را در 
كنار «محمــد رضا پهلوى» گذرانــد. جداى از 
روابــط دوران كودكى و نوجوانى كه مى توان آن 
را به حساب رفاقت حســاب شده و نشده شان 
گذاشت، در بقيه اين سال ها «فردوست» اگرچه 
كماكان دوســت و رفيق شاه باقى مى ماند اما به 
صورت رسمى «رئيس دفتر ويژه اطلاعات دربار»، 
قائم مقام ساواك و چند سالى هم رئيس سازمان 
بازرسى شاهنشاهى بود. به جز اين ها او را مشاور 
غير رسمى اما تأثيرگذار شاه در مسائل عمومى 
و خصوصى اش هم معرفى كرده اند. او دوره هاى 
مختلف نظامى را در دانشــكده افسرى گذراند، 
در زمــان مصدق براى گرفتــن دكتراى حقوق 
در رشــته قضايى به پاريس اعزام شــد. پس از 
بازگشت مدتى در دانشگاه جنگ درس خواند و 
سال هاى بعد گاهى در اين دانشگاه تدريس كرد. 
«فردوست» از پايه گذاران «گارد جاويدان» بود، 
دفتر ويژه اطلاعات رژيم را هم بنيان گذاشــت و 
خود رياستش را برعهده گرفت. با حفظ سمت، 
دبير شوراى امنيت كشور شد، در تجديد سازمان 
و فعال كردن سازمان بازرسى كل كشور نقشى 
كليدى ايفا كرد، از ســوى «محمدرضا» مأمور 
تحقيق درباره سوء استفاده يا عدم لياقت سران 
نظامى، انتظامى و ساير سازمان هاى دولتى شد، 
در سال هاى 53 و 54 عضو كميسيون قيمت هاى 
پايه بود و در مقطعى نيز مسئوليت ايجاد سازمان 
حفاظت و تحقيق حزب «رستاخيز» را برعهده 

گرفت.

 افسر « ام  آى 6»
تا سال 1356 ظاهراً همه چيز زندگى اش شفاف 
و مشخص اســت. معماهاى مربوط به زندگى و 
فعاليت هايــش در واقع به دوران پيروزى انقلاب 
اسلامى و ســال هاى پس از آن مربوط مى شود. 
اولين مورد ماجراى خارج نشــدنش از كشــور 

اســت. اعتراف هايش و برخى اظهــار نظرهاى 
مختلف نشان مى دهد، ارتشبد صاحب نفوذ، به 
دليــل پيرى و از كار افتادگــى و اينكه به تصور 
خودش مرتكب جنايت و خيانتى نشــده است، 
ترجيح مى دهــد با وجود پيش بينى ســقوط 
رژيم، كشــور را ترك نكند. البتــه برخى ها نيز 
معتقدند ماجرا اينقدر ساده و شفاف نيست. آن ها 
مى گويند او 70 ساله بود اما از كار افتاده نبود و 
تا آخرين روزهاى رژيم نيز در جلسات نظاميان و 
ارتشبدها فعاليت داشت و از جمله عوامل اعلام 
بى طرفى ارتش هم هســت. اين گروه حتى به 
رفاقت و همراهى 60 ساله شاه و فردوست جور 
ديگرى نگاه مى كنند. دكتر «ابراهيم يزدى» در 
مصاحبه اى گفته است: «فردوست در ايران چه 
مى كرد؟ چه نقشــى ايفا مى كرد؟ بايد لابه لاى 
خاطراتش را دقيق بخوانيم... او افسر عالى رتبه 
«امى آى 6» بود... انگليســى ها كه با شــاه عهد 
اخوت نبسته بودند... فردوست مسئول كنترل و 
هدايت شــاه بود... او قطعاً با نظر انگليسى ها در 

ايران مانده بود و كار مى كرد»!

 فردوست مرا آزاد كرد
دومين پرسش درباره «فردوست» دستگيرى اش 
است. انقلاب ســال 57 به پيروزى مى رسد و ما 
در اسناد و مدارك موجود و زندگينامه هايى كه 
درباره اش نوشــته اند مى خوانيم: «... پنج ســال 
پس از پيروزى انقلاب اســلامى، به صورت نيمه 
پنهان در ايران زندگى كرد اما سرانجام در تاريخ 
1362/8/12 نيروهــاى اطلاعاتى، او را در خانه 
پدرى اش در خيابان وصال شــيرازى دســتگير 
كردند». مفهوم «زندگى نيمه پنهان» را درست 
متوجه نمى شويم. ضمن اينكه نمى دانيم در اين 
مدت او چه مى كرده و چگونه توانســته پنهانى 
به زندگى اش ادامــه دهد؟ در برخى از مصاحبه 
هايى كه موضوعش ربطى به « فردوست» ندارد 
اما مى توان نشانه هايى را در اين مورد پيدا كرد. 
كامران عــدل - هنرمند عــكاس - كه پس از 
انقلاب يكى دو بار دســتگير شده در خاطراتش 
مى گويد: «...چهارم تير 61 من را بازداشت كردند. 
نمى دانســتم كه سرنوشتم چه خواهد شد؟ فكر 
مى كردم اعدام مى شــوم... نزديك 24 روز طول 
كشــيد. ابتداى بازداشــتم، من را به عشرت آباد 
بردند و از آنجا به اوين منتقل كردند... آن زمان 
«پروفســور عدل» ماجرا را فهميد...  همان موقع 
به «فردوست» تلفن كرد و او مشكل من را حل 
كرد...»! حالا ســؤال اين اســت كه «فردوست» 
در ســال 61 و يك سال پيش از دستگيرى اش 
چگونه در حين زندگى مخفيانه توانسته مشكل 
يك هنرمند دستگير شده را حل و او را آزاد كند؟

 ارتشبد به حاشيه رفت
پرســش ديگر كه شايد شــما هم از خودتان 
پرسيده باشيد اين است كه چطور «فردوست» 
با وجــود رابطه صميمانه و نزديك با شــاه و 
در اختيار داشتن پســت هاى مهم و حساس، 
دســتِ كم بــه فكــر اندوختن مــال و منال 
نمى افتــد؟ اين مورد را البته اگر به اســناد و 
مدارك مختلــف، حرف هايى كــه مخالفان و 
موافقانــش زده انــد و اعتراف هايــش مراجعه 
كنيم، نمى شــود معما به حساب آورد. او حتى 
در تحليل هايى كه دســتگاه اطلاعاتى آمريكا 
در بــاره اش مى نويســد، شــخصيتى با ثبات، 
فكــور و همچنيــن بى ميل به پــول يا ثروت 
اندوزى آنچنانى تصوير شــده اســت. پس از 
دســتگيرى اش نيز نه املاك و نه اندوخته اى 
پيدا نمى شــود كه «فردوســت» به ســبك و 
سياق ديگر ارتشــبدها و مقام هاى رژيم سابق 
آن ها را آشــكارا و مخفيانه از آن خودش كرده 
باشد.خيلى از تحليلگران در باره اش نوشته اند، 
«شــاه» با همه علاقه و اعتماد به «فردوست» 
از سال 1348 به بعد به گزارش ها، هشدارها و 
مشاوره هاى «فردوست» توجهى نداشت و كار 
خودش را مى كرد. همين هم ســبب شده بود 
كه يارشفيق محمد رضا پهلوى در دهه 50 از 
آينده شخص پهلوى و حكومتش نااميد شود. 
البته پذيرفتن اين تحليل پاســخى به پرسش 
قبلى ما نمى دهد و فردوســت با فرض درست 
بــودن اين تحليل هــا هم مى توانــد به دليل 
مأموريت خاص و هم به دليل اينكه خودش را 

گناهكار نمى داند، در كشور مانده باشد.

برويم ستاد ارتش
عده اى ديگر معتقدند «فردوســت» كه يكى از 
عوامــل اصلى صدور اطلاعيه بــى طرفى ارتش 
بود، در واقع به سرعت بخشيدن پيروزى انقلاب 
كمك كرده و پــس از انقلاب نيز تلاش كرده تا 
ضمــن همكارى با برخــى از انقلابيون به آن ها 

كمك كند دســتگاه اطلاعاتى جديــدى به راه 
بيندازند. بســيارى از آن هايى كه به اين ديدگاه 
اعتقاد دارند، فردوست را به خاطر خيانت به رژيم 
پهلوى ســرزنش هم كرده و او را مأمور دستگاه 
اطلاعاتى انگليس قلمداد كرده اند. از جمله اين ها 
مسئول دفترش يعنى «سرهنگ عليرضا معمار 
صادقى» اســت كه عبداالله شهبازى- پژوهشگر 
تاريخ - بخش هايى از گفت وگو با او را نوشته است: 
«گفتم: مگر شما در 24 بهمن به همراه ارتشبد 
فردوست به ديدار مهندس بازرگان نرفتيد؟ جا 
خورد. گفت: رفتيم ولى در نخســت وزيرى يك 
افســر توده اى (هر انقلابى از نظر ايشان توده اى 
بود) ارتشبد فردوست را شناخت و پرخاش كرد. 
فردوست دســتور داد برويم پيش رئيس ستاد 
ارتش. قرنــى نبود. كس ديگرى بود. من توصيه 
كردم نرود زيرا در آنجا همه او را مى شناســند. 

پذيرفت و او را در جاى ديگر پياده كردم». 

ظهور و سقوط
چه بپذيريم «فردوست» به خاطر ادامه مأموريتش 
در ايــران مى ماند و چه قبــول كنيم با تصميم 
شــخصى خودش، فرق چندانى در پايان ماجرا 
نمى كند. او ســال 1366 به دليل سكته قلبى از 
دنيا مى رود. پيش از آن اما راوى پشت پرده هاى 
ظهور و ســقوط پهلوى دوم مى شود و مجموعه 
اعتراف هايى كه به كوشش «عبداالله شهبازى» 
با نام «ظهور و ســقوط سلطنت پهلوى» منتشر 
مى شــود هنوز كه هنوز است از جمله مهم ترين 
و بهترين اســناد و پشت پرده هاى تاريخى است 
كه هر بخش از آن مى تواند دستمايه تحقيقات 
تاريخى ديگرى هم باشــد. سخنان او و تحليل 
و تفســيرهايى كــه خــودش از وضعيت رژيم 
ســابق مى گويد حداقل اين را نشان مى دهد كه 
«فردوست» اگرچه تا آخرين روزها نزديك به شاه 
و دربار باقى مى ماند اما بر خلاف ديگر وابستگان 
و نزديكان به دربار، در نوع انديشــيدن و قضاوت 
درباره شــاه و حكومتش، ديــدگاه واقع بينانه و 

درستى دارد.   
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ايستگاه

گزارش از شخص

راوىِ سقوط
ارتشبد «حسين فردوست» 12 آبان 1362 دستگير شد

يادداشت  ايســتگاه/ بدون مقدمه 
اينســتاگرامى محســن رضايــى را 
بخوانيد:« اوايل جنگ پس از سقوط 
خرمشــهر، ارتــش عراق، آبــادان را 
محاصره و به قصد اشغال آن، از كوى 
ذوالفقارى به شهر حمله كرد. «درياقلى 
سورانى» با دوچرخه كهنه اش به سوى 
شهر شتافت تا به مسئولان سپاه خبر 

دهد. مردم با شنيدن فريادهاى او با بيل و كلنگ به كوى ذوالفقارى شتافتند. 
در همين اثنى دوچرخه درياقلى پنچر شد. ناچار مسافتى طولانى را پياده به 
سوى شهر دويد و به محض رسيدن، سپاه را در جريان گذاشت. اگر آبادان 
سقوط مى كرد، ارتش عراق براى هجوم به اهواز، جرئت و فرصت پيدا مى كرد. 

ياد شهيد درياقلى سورانى و همه دريادلان آن روزها گرامى باد».

ايستگاه/ «حميد رسايى» كه براى ايام 
اربعين به كربلا ســفر كرده است، مثل 
خيلى هاى ديگر نسبت به نحوه توزيع 
ارز ميان هموطنانمان اعتــراض دارد. 
رسايى در اينباره در اينستاگرام نوشته 
است:« در روزهاى پايانى فرصتى شد تا 
به مراكز تعيين شــده جهت اعطاى ارز 
به زائران اربعين سرى بزنم. از زمانى كه 

براى اين موضوع از محل اســكان خارج شــدم تا از دو مكانى كه براى اين كار 
اختصاص داده بودند، بازديد كردم و برگشتم، چيزى در حدود شش ساعت وقت 
اختصاص دادم. تقريبا تمام زائران از اين موضوع گلايه داشتند. برخى تمام پولى 
كه در اختيار داشتند را به اميد دريافت ارز به حساب بانك ملى ريخته بودند و 

در سفر دست خالى ماندند.»

ايستگاه/به محض اينكه در كشورمان، 
يك چهره ناشــناس با يــك اتفاق به 
مى شود،  تبديل  سرشــناس  چهره اى 
تعداد زيادى از كاربران در فضاى مجازى 
به نامش صفحات غيرواقعى مى سازند! 
اخيراً كودكى 10 ساله به نام «اميرمحمد 
علامه» فيلمى از خود منتشر كرد كه در 
آن، درحالى كه لباس «ديبالا» ستاره تيم 

«يوونتوس» را به تن دارد با يك توپ پلاستيكى، ضربه دقيقى به توپ مى زند. 
ديبالاى آرژانتينى كه ويديو را ديده بود، از طريق اينســتاگرامش از مخاطبان 
خود درخواســت كــرد اين كودك را پيدا كرده و بــه او معرفى كنند. اگرچه 
ديبالا درنهايت امير محمد را پيدا كرد اما در همين فاصله صدها نفر با ساخت 
صفحه جعلى خودشــان را به عنوان اميرمحمد علامه به ديبالا معرفى كردند!

در جست وجوى پسر بچه ايرانىدريادلانِ آن روزها

مجاز آباد

دست خالى ماندند

وراى تنفر در آمريكا
هفته نامــه تايــم در پرونده اى به 
بحــث در خصوص پديده تنفر در 
آمريكا پرداخته اســت. اين نشريه 
با به روى جلد بــردن چيزى كه 
از آن بــه عنوان «درخت زندگى» 
نام مى برد (پديده اى كه در اديان 
مختلف نيز به آن اشاره شده) آن را 
با طرح پرچم آمريكا در هم آميخته 
و ســتاره هاى اين پرچم را مانند 
برگ هاى پاييزى بــه روى زمين 
انداخته است. تايم در مقاله خود كه 
توسط پنج نفر از كارشناس هايش 
با عنــوان «وراى تنفر» گردآورى 

كرده، گستره تنفر را نه فقط در جريان اتفاقاتى مانند تيراندازى در مدرسه و 
يا قتل عام اخير در مكان مذهبى يهوديان، بلكه در جنبه هاى مختلف از قبيل 
علم، آموزش، سياســت و... مورد بررسى قرار داده و براى از بين بردن آن راه 

حل پيشنهاد داده است.

مهم ترين انتخابات تاريخ آمريكا
نشريه مادرجونز كه هر دو ماه يكبار 
به چاپ مى رسد به مهم ترين واقعه 
سياسى در آمريكا يعنى انتخابات 
ميان دوره اى رياســت جمهورى 
اين كشــور پرداخته اســت. اين 
مجله با تيتر جسورانه خود با عنوان 
«مهم ترين انتخابات تمام عمر ما» 
مى گويد اين آزمون در مقابل مردم 
آمريكا قرار داده شــده تا با حضور 
در انتخابات ميــان دوره اى و رأى 
به سناتورها و نمايندگان مجلس 
حامى ترامــپ يا مخالــف او، به 
جهانيان اعلام كنند آيا دو ســال 

حمله دونالد ترامپ به اصلى ترين بنيان هاى دموكراســى را رد كرده و يا بر 
آن مهر تأييد مى زنند.

اورانگوتان ها،  بهترين مادران!
هفته نامه علمى نيوساينتيست در 
گزارشى دســتاوردهاى بزرگى را 
كه اخيــراً در علم فيزيك به وقوع 
پيوســته، زير ذره بين قــرار داده 
تا به اين حقيقت دســت يابد كه 
يافته هايى بوده  آيا واقعاً چنيــن 
و يا تنها بزرگنمايى شــده است. 
اين نشــريه يكــى از بزرگ ترين 
فيزيك  اخير علم  دســتاوردهاى 
يعنى موج هاى گرانشى را به عنوان 
نمونه انتخاب كرده و مى خواهد به 
اين ســؤال پاسخ دهد كه آيا واقعاً 
آن ها كشف شده اند؟ نيوساينتيست 

همچنين از چندين جنبه به انتخاب بهترين مادر در ميان موجودات پرداخته و 
اورانگوتان هاى مادر را به عنوان بهترين انتخاب كرده است!

طرح روز 
نشريات جهان

 والت هندلمن ايستگاه/  امير محمد سلطان پور

كليدها

الاكلنگِ رسميت - صميميت 

... در مزرعه چغندر قند كنار هم به رديف مى نشستيم و علف ها را با دستخو 
مى كَنديم و پيش مى رفتيم. كار دراز مدت خســته كننده است و با هم 
حرف مى زديم تا زمان بگذرد. حرف، حرف مى آورد و درگيرى ذهنى و.... 
وقتى كه حرف ها داشــت گل مى انداخت و فضــاى كار تبديل به فضاى 
دوستى و گپ و گفت مى شد، پدرم با خنده مى گفت: با هم حرف نزنيد... 

طورى كار كنيد، انگار با هم قهر هستيد! 
حقيقت هم همين اســت، دنيا شوخى ندارد و بايد خيلى جدى كار كرد. 
مهربانى،همدلى و همراهى خوب است اما علف هاى هرز شوخى ندارند و 
اگر ريشه كَنشان نكنيد ريشه كَن مى كَنندتان! يكى از چالش هاى عمده در 

هر سازمان كارى ساده يا پيچيده همين است كه صميميت يا رسميت؟
كارهاى بســيار دشــوار، به خاطر ماهيت رنج آورشان، صميميت ايجاد 
مى كنند و اين صميميت مانع رسميت و جديت مى شود و كار را با بحران 
روبه رو مى كند. فعاليت هاى جهادى و دلى به سمت صميميت ميل مى كنند 
و اين صميميت در ميان مدت يا دراز مدت ســازمان را متلاشى مى كند. 
تعريف دقيق شــئون و مســئوليت ها يكى از راه هاى نجات از اين مهلكه 
اســت. در روايات ما آمده است كه اگر در سفرى دو نفر بوديد يك نفرتان 
امير باشد. حركت الاكلنگى بين رسميت و صميميت نجات بخش است 
ولى كمتر كسى درست اين بازى را بلد است همه ما به يكى از دو سمت 
مى غلتيم و نابود مى شويم.بسيارى از قوانين ما، در فضاى صميميت نوشته 
شده اند و براى مشكلات جدى كارآمد نيستند، در حالى كه قانون گذارى 
يعنى رعايت بيش از حد همه ملاحظات ممكن روى كاغذ! وقتى مى بينم 
نمايندگان مجلس مشغول ســلفى گرفتن يا بازى رايانه اى هستند يا از 
ســر و كول هم بالا مى روند بسيار رنج مى كشم چون تنها جايى كه جاى 
صميميت افراطى نيست مجلس است و نماينده بايد نماد رسميت و جديت 
و رعايت همه ملاحظات ممكن باشد. نماينده هايى كه لپ هم را مى كشند 
نمى توانند قانون گذاران خوبى باشند. در مقام قانون گذارى بايد جدى بود، 
همان طور كه قاضى نمى تواند و نبايد با متهم يا وكلاى دو طرف ســلفى 
بگيرد قانون گذار حتماً بيشــتر از او بايد جدى باشد. حتى اگر يك مغازه 

داريد به الاكلنگ رسميت-صميميت بيشتر فكر كنيد.

 روزنوشته هاى على محمد مؤدب

از آمريكا برو بيرون!
شــايد بشود گفت ترامپ اولين گامِ در افتادن با مهاجران را قبل از رئيس 
جمهور شــدن برداشت. همان زمانى كه وعده ســاخت ديوار در مرزهاى 
آمريكا و مكزيك را به مردم كشــورش داد. و عده اى كه البته مدتى پيش، 
بعد از كشمكش هاى فراوان عملى شــد و پروژه ساخت اين ديوار در مرز 
آمريكا-مكزيك كليد خورد. گام بعدى اش ممنوعيت ورود شهروندان هفت 
كشور مسلمان از جمله كشور خودمان به آمريكا بود كه آن هم به سفت و 

سخت ترين شكل ممكن عملى شد.
بعــد از اين ماجرا خيلى ها فكر كردند مبــارزه ترامپ با مهاجران به پايان 
رسيده و بعد از اين قرار نيست اقدامى عليه مهاجران فلك زده صورت بگيرد 
اما در كمال تعجب ترامپ پيشنهاد جدايى فرزندان مهاجران از والدينشان 
را مطرح كرد! شــايد اوج نفرت ترامپ از مهاجران زمانى براى همه آشكار 
شد كه او در پاسخ به منتقدانى كه اين اقدام را «غيرانسانى» خوانده بودند، 

گفت: «اين ها آدم نيستند، اين ها حيوانند»!
مهاجر ستيزترين رئيس جمهور تاريخ آمريكا و شايد دنيا اين روزها با دو 
چالش بزرگ مواجه شده كه البته خيلى ها از آن به عنوان برگ برنده هاى 
ترامــپ در انتخابات كنگره يــاد مى كنند. اولين چالش مــوج آوارگان و 
پناهجويان آمريكاى مركزى است كه روز به روز به مرزهاى ايالات متحده 
نزديك تر مى شــوند. دومين چالش ترامپ مبارزه اش با قانون اعطاى حق 
شــهروندى به كودكانى اســت كه در خاك آمريكا متولد مى شــوند، كه 
واكنش هاى منفى بسيارى را به دنبال داشته است. بسيارى از كارشناسان 
و حقوقدان ها مى گويند، اين دســتور ترامپ خلاف قانون اساسى است اما 
رئيس جمهور آمريكا اين طور فكر نمى كنــد و خيال دارد با تصويب اين 
قانون در كنگره، جلوى اعطاى حق شهروندى به كودكانى را كه در آمريكا 
متولد مى شوند، بگيرد. تلاش هاى اخير ترامپ براى مبارزه با مهاجران سوژه 

كاريكاتور جديد « والت هندلمن» شده است.
در اين كاريكاتور ترامپ خطاب به مجســمه آزادى كه توســط 
فرانســوى ها به آمريكا هديه داده شــده، مى گويد: «در فرانسه 

طراحى شدى و اينجا متولد شدى؟ از آمريكا برو بيرون»!
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